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A tARtAlOmBÓl

Amikor végre többet süt a 
nap, rügyezni kezdenek a fák, 
és melegedik az idő, minden 
sokkal könnyebbnek tűnik. 
Prépost Ágoston, az „Egye-
temisták egy jobb világért” 
mozgalom elindítója leg-
alábbis így vélekedett. Ágos-
ton lelkes barátaival együtt 
azon volt, hogy mindenkinek 
jobb legyen. A környezetében 
élők nagyon szerették őt, mert 
kedves és segítőkész ember-
nek ismerték.

Prépost Ágoston zeneka-
rával a Made in Debrecen 
fesztiválon is abszolvált már 
fellépést. Az idei húsvétra 
készülve azt tervezték, hogy 
az alapítvány tagjai négyes 
csoportokban indulnak majd 
meglocsolni a különböző vá-
rosrészekben lakó nyugdíjas 
néniket. Nyárra bábkészítő és 
nemezsátorkészítő táborokat 
szerveztek Karancslapujtőre 
és Gemencapátiba. Ágoston 
természetesen tudta, hogy jó 
célok érdekében pörögve is 
be kell időnként iktatni egy 
kis pihenést. Amikor tehet-
te, aktívan kapcsolódott ki. 
Esténként szívesen futott a 
villamossínek mentén, néha 
ejtőernyőzött is, esetenként 
pedig biciklizett a Nagyerdő 
árnyas fái alatt.

Egyetlen furcsa szokása 
volt. szeretett az egyetem 
Főépülete előtt lévő nagy me-
dence körül látható szobrok 
ölében heverészve szunyókál-
ni. Mielőtt e sorokat leírtam, 
pont kinn volt. Azt javaslom, 
nézzük el neki ezt a furcsa 
szokást. Kérek mindenkit, ha 
épp látják valamelyik szob-
ron horpasztani, ne zavarják 
nyugalmát!

Zsindely Zsolt
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Közös emlékezés 
Ünnepi megemlékezést rendezett az 1848/49-es forradalom és szabadságharc 176. évfordulója alkalmából a Debreceni Egyetem. 

– A debreceni felsőoktatás oktatói és diákjai kulcsfontosságú szerepet vállaltak a 1848/49-es eseményekben, a diákság sosem a visz-
szafogottságáról volt híres, ez a forradalom és szabadságharc idején is bebizonyosodott. Mindig is büszkék lehettünk hallgatóinkra 
– mondta köszöntőjében szilvássy Zoltán rektor az Aulában tartott megemlékezésen. Az ünnepségen a BTK Művészeti Központjának 
hallgatói és oktatói megidézték 1848 szellemét. Ezután a hagyományokhoz híven a közös tisztelgés mellett idén is díjazták az egyetem 
legkiválóbb munkatársait. 

Német nagykövet 
Látogatást tett február 28-án Julia Gross, Németország ma-

gyarországi nagykövete egyetemünkön. szilvássy Zoltán rektor 
elmondta: az egyetem számára kiemelt jelentőségű a német ér-
dekeltségű cégekkel ápolt kapcsolat. A két nép közötti történelmi 
és kulturális gyökerekre, az intézmény Germanisztikai Intézet 
keretében nyújtott nyelvi, valamint a Műszaki Karon folytatott 
műszaki képzésre építhető az a jövő, ami folyamatosan biztosíthat-
ja az itt működő vállalatok munkaerőpiaci igényeinek kielégítését. 
A tanácskozás zárásaként a rektor felajánlotta egy, az egyetem és 
az ipari cégek közötti műszaki kabinet megszervezését, amelyre 
a nagykövetet is meghívta.

Szenior Egyetem 
A tavaszi félévben is várja hallgatóit egyetemünk speciális 

képzési programja, a szenior Egyetem. Elsőként március elsején 
Papp László polgármester tartott előadást, A kultúra Debrecen-
ben címmel. A DE harmadik missziójának keretében hét éve 
indított előadás-sorozata, amely a tudomány és a kultúra számos 
területéről ad tájékoztatást a szépkorúak számára, töretlen nép-
szerűségnek örvend az elsősorban nyugdíjas korosztály körében. 
A résztvevői létszám az elmúlt hat év alatt meghaladta a kétezer 
főt. A következő előadást ruszin-szendi romulusz címzetes 
egyetemi tanár tartja április 5-én, 16 órától: Biztonsági kihívások 
a 21. században címmel az Auditorium Maximumban.

Nemzetközi siker 
A DE Általános orvostudományi Karának hallgatói második helyezést értek el az 

orvostanhallgatóknak meghirdetett nemzetközi szakmai bajnokságon Brüsszelben. 
A MedCup-on 25 ország 50 egyeteméről száz csapat vett részt. A döntőben az ÁoK 
hallgatói, Mahmoud Einieh és ramzi Zeidan a második helyezést érték el. A tema-
tikus állomásokon különdíjakat lehetett szerezni, ezek közül két állomás győztese 
is debreceni csapat volt: Anoushka Chatterjee és Akash sarkar a Canon Imaging 
Challenge Winner, Murtadha Qais Al-Khafaji és Mustafa Qais Al-Khafaji a Master 
Med Challenge Winner különdíjat nyerték el. 
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Kuratóriumi ülés 
A Debreceni Egyetem stratégiai céljai, feladatai, az intézményt 

érintő, szenátus által már jóváhagyott nemzetközi szerződések, 
a működési és foglalkoztatási szabályzat néhány módosítása, 
valamint a DE üzleti és vagyongazdálkodási tervei is napirendre 
kerültek a fenntartó alapítvány kuratóriumának legutóbbi már-
ciusi ülésén. A testület a tanácskozást megelőzően a kuratóriumi 
tagok jelenlétében átadta Török Péternek, a TTK Ökológiai Tan-
szék egyetemi tanárának a GTIDEA Professzora címet, melyet 
kiemelkedő oktatói, kutatói tevékenységéért, szakmai munkás-
ságáért érdemelt ki.

Nemzetközi agrárkapcsolatok 
Az agrártudományi képzések területén kötött megállapodást a Deb-

receni Egyetem és a Mansoura Egyetem március elején. A szerződést 
Mohamed Ayman Ashour egyiptomi felsőoktatásért és tudományos 
kutatásokért felelős miniszter, valamint Csák János kultúráért 
és innovációért felelős miniszter jelenlétében írta alá Harsányi 
Endre rektorhelyettes Kairóban. Az 1. Egyiptomi–Magyar rektori 
Konferencia keretében létrejött partnerségi szerződés alapján a 
DE és a Mansoura Egyetem célja a felsőoktatási és tudományos, 
valamint kulturális kapcsolatok építése, továbbá kutatási, hallgatói 
és oktatói mobilitás megvalósítása.

Arany Napok 
Az űrkutatás és a csillagászat volt a témája az idei Arany Na-

poknak. A Debreceni Egyetem gyakorlóiskolája a három évtizedes 
hagyománynak megfelelően, Arany János születésnapján rendez-
vénysorozattal emlékezik névadójára márciusban. A tíznapos ren-
dezvénysorozat keretében utazó planetárium érkezett az iskolába. 
rajzversenyen mutatták meg az alsó tagozatos diákok, hogy mi-
lyennek képzelik a földönkívülieket. Előadásokon ismerkedhettek 
meg az univerzumunkkal, az űrkutatás legfrissebb eredményeivel, 
valamint a magyar vonatkozású űrtechnológiákkal és a HuNor 
programmal, amelynek a DE aktív részese. 

A GTK az első „topligás” 
A Gazdaságtudományi Kar idén másodszor lett a hónap 

legaktívabb szervezeti egysége, ezzel elsőként került a kiemelt 
kategóriába, vagyis a legjobbak versengésébe a DE Dolgozói Moz-
gásprogramjában (DEDM). A DEAC szabadidősport-szakosztá-
lyának sportos versengése idén a harmadik évébe lépett, számos 
újítással. A célja azonban nem változott: felhívni a figyelmet az 
aktív életmódra, a minél több mozgásra. A dolgozók sportolással 
töltött perceiket egy regisztrációs felületen pontokra válthatják. 
A bejegyzett pontok alapján minden hónapban kiderül, mely 
szervezeti egységek munkatársai a legaktívabbak.

Korai kezelés
A zöldhályog, vagyis a glaukóma a vakság harmadik leggyakoribb oka. A betegség korai szakaszában elkezdett kezeléssel 

azonban megelőzhető a teljes látásvesztés. Éppen ezért hangsúlyozzák a szakemberek a szűrővizsgálatok fontosságát a glaukóma 
világhéten, március 10-e és 16-a között. A világhét kapcsán a Klinikai Központ főépületét is zöld színnel világították meg, hogy 
ily módon is ráirányítsák a figyelmet a betegségre. A zöldhályog általában 40 éves kor felett jelentkezik, gyakorisága körülbelül 
két százalék, tehát százból két embert érint. A betegség előfordulása azonban az életkor előrehaladtával nő. 
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Elfogadta a Debreceni Egyetem 2024. évi működési és üzleti 
tervét az intézmény szenátusa. A testület februári ülésén egyebek 
mellett új egyetemi tulajdonú cég alapításáról, az Öltözködési Kódex 
módosításáról, angol nyelvű képzések indításáról és együttműködési 
megállapodások megkötéséről is szavazott.

Az elmúlt időszak diplomáciai látogatásait, köztük a német nagy-
követtel folytatott megbeszélést emelte ki beszámolójában szilvássy 
Zoltán rektor. Elmondta, hogy a diplomata nagyon elégedett volt az 
egyetem és a német vállalatok közötti hatékony együttműködéssel.

A rektor kifejtette, hogy az arab államok vezetőivel tartott meg-
beszéléseken fontos szerep jutott az orvos- és gyógyszerésztudo-
mányi kutatásoknak, ugyanis az utóbbi években az Arab-öböl lett 
a gyógyszeripari kutató cégek, Cro-k központja, és ez a trend az 
intézmény számára is ígéretes lehetőségeket tartogat.

A sikerrel lezajlott Gazdasági évindító partnertalálkozó kapcsán 
a rektor megjegyezte, hogy azt követően a Makronóm Intézet veze-
tői részvételével tartott workshopon az iparfejlesztő szakemberek 
képzési lehetőségeiről is egyeztettek, valamint a KIM államtitkári 
vezetése, a szakképző intézmények és a vállalatok között szakképzési 
egyeztetést tartottak.

Bács Zoltán kancellár az elmúlt időszak eseményeiről szólva 
felidézte, hogy januárban a nem egészségügyi dolgozók részesültek 
bérfejlesztésben, majd márciustól az egészségügyi szakdolgozók is 
béremelést kapnak.  

– Az idei működési és üzleti terv mellett elkészült az elmúlt 
évről szóló szakmai beszámoló és jogosultsági elszámolás, amely 
elfogadása nyomán tavasszal elkészülhet az egyetemi gazdasági 
beszámoló is a 2023 évről – tájékoztatott Bács Zoltán.

A szenátus egyetemi tanári pályázatok rangsorolásáról, professor 
emeritus-, doctor honoris causa- és címzetes egyetemi tanári cím 
adományozásáról, valamint vendégoktatói megbízásról is döntött. 

A szervezeti kérdések között támogatta a testület a szervezeti és 
Működési szabályzat törzsrészének módosítását, valamint elfogadta 
a szenátus tagjainak választási szabályzata elektronikus választás 
esetén című szabályzatot. Módosította a karok működési rendjére 
vonatkozó, az egyes munkakörök betöltésével kapcsolatos szabá-
lyokat, a pályáztatás rendjét és egyéb foglalkoztatási szabályokat 
rögzítő szabályzatot. Döntött az egyetemi kitüntetések és címek 
adományozási rendjéről szóló szabályzat módosítására tett javas-
latról, illetve több ponton változtatta a felvételi eljárás szabályzatát.

Módosította a szenátus a tanulmányi és vizsgaszabályzat törzsré-
szét, a special rules and regulations for English Program students 
című szabályzatot, a DE rendezvényszabályzatát, továbbá az intéz-
mény Doktori szabályzatát. 

A professzori talár megújítása, valamint a hallgatói és PhD-
hallgatói talárok szabályzatba történő rögzítése miatt a szenátus 
módosította az Öltözködési Kódexet. Javaslatot fogadott el a testület 
a számviteli Politika, a számlarend, az Eszközök és források érté-
kelési szabályzata, a Pénz- és értékkezelési szabályzat, a Gazdasági 
társaságok tulajdonkezelési szabályzata, a Beszerzési szabályzat, a 
Közbeszerzési szabályzat és az egyetem informatikai rendszerének 
felhasználói szabályzata módosítására.

Az oktatási ügyek között döntés született a 2023/24-es tanév 
időbeosztásáról, az ÁJK, illetve alapképzési és mesterszakok 
szakirányainak angol nyelven történő indításáról a ZK-n. Támo-
gatták alkalmazott ipari biotechnológiai szakember szakirányú 
továbbképzési szak létesítését a TTK-n, illetve számos szakirányú 
továbbképzési szak létesítését és indítását, valamint tanterveik el-
fogadását a ZK-n. Javaslatot fogadott el a testület compliance jogi 
szakokleveles szakember, compliance szakjogász és egészségügyi 
szakjogász szakirányú továbbképzési szak indításáról is az ÁJK-n.

Ellenszavazat és tartózkodás nélkül fogadta el a szenátus a DE 
2024. évi működési és üzleti tervét. Bács Zoltán szerint ebben az 
évben is adottak a feltételek a stabil gazdálkodáshoz. 

– Az elmúlt években tapasztaltakhoz hasonlóan, idén is olyan 
működési és üzleti tervet sikerült összeállítani, ami az egyetem 
és a karok nyugodt működését biztosítja – szögezte le a kancellár.

Egyetemi tulajdonú cég alapításáról is döntött a testület, amely 
a DE tulajdonában álló egyes lakáscélú ingatlanokkal, illetve üdü-
lőkkel kapcsolatos üzemeltetési, létesítményfenntartási, kezelési 
feladatoknak a tulajdonos érdekeinek megfelelő megszervezését, 
ellátását végzi.

számos megállapodásról is tárgyalt a szenátus. A sEMCorP 
Hungary Kft.-vel kötendő szerződés kapcsán szilvássy Zoltán 
elmondta, hogy a városba érkező távol-keleti cégek a szakember-
képzés mellett a technológiai fejlesztések és kutatások területén is 
együtt akarnak működni az egyetemmel. A tervek között szerepel 
egy akkumulátorkutató intézet létrehozása, amely a technológiai 
folyamatok indikátorai alapján képes előjelezni a működés kö-
vetkezményeit és ehhez kapcsolódóan technológiai javaslatokat 
megfogalmazni.

Többek között az universitas Islam Indonesia, a Brno univer-
sity of Technology, a Bangladesh university of Engeneering and 
Technology, az Inti International university (Malajzia), a GEC 
Academy (Kína), az NJC Al-Farabi Kazakh National university 
(Kazahsztán), az Innovative university of Eurasia (Kazahsztán), 
valamint az Azerbaijan Technical university (Azerbajdzsán) intéz-
ményekkel történő együttműködési megállapodás megkötésére is 
felhatalmazást adott a szenátus.

Sajtóközpont 

Szenátus
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A Debreceni Egyetem több professzora és oktatója vehe-
tett át állami kitüntetést a március 15-i nemzeti ünnep 
alkalmából. A díjazottak a gazdaság-, az orvos-, a műsza-
ki-, a természet- és a bölcsészettudomány, valamint az 
agrárium elismert szakemberei. 

Magyar Érdem-
rend lovagkereszt 
polgári tagozat ki-
tüntetésben része-
sült Bács Zoltán 
okleveles agrár-
mérnök, közgaz-
dász, a Debreceni 
Egyetem kancel-
lárja, a Gazdaság-
tudományi  Kar 
számviteli és Pénzügyi Intézetének igazgatója, egyetemi tanár, aki 
Csák János kultúráért és innovációért felelős minisztertől, Vitályos 
Esztertől, a Kulturális és Innovációs Minisztérium parlamenti 
államtitkárától, valamint Závogyán Magdolna kultúráért felelős 
államtitkártól vette át az elismerést a Pesti Vigadóban csütörtökön.

Magyarország köztársasági elnöke az egészségügyi ellátás érde-
kében végzett több évtizedes gyógyítómunkája, valamint oktatói 
és tudományos tevékenysége elismeréséül a Magyar Érdemrend 
tisztikereszt polgári tagozatát adományozta Kovács Péter orvos-
nak, a Debreceni Egyetem professor emeritusának, a Magyar 
Tudományos Akadémia doktorának.

Az 1848/49-es 
forradalom és sza-
badságharc évfor-
dulóján a Magyar 
Érdemrend lovag-
kereszt polgári ta-
gozat kitüntetést 
vehette át Kovács 
Béla okleveles ve-
gyész, a Debreceni 
Egyetem Mezőgaz-
daság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar 
Élelmiszertudományi Intézetének vezetője, egyetemi tanár.

Magas színvo-
nalú tudományos 
és oktatói mun-
kája, valamint a 
kertészeti ágazat 
szereplőinek össze-
fogásában, illetve 
szakmai képvisele-
tében vállalt szere-
pe elismeréseként 
Nagy István agrárminisztertől Magyar Érdemrend lovagkeresztje 
kitüntetést kapott Apáti Ferenc okleveles gazdasági agrármérnök, 
a Debreceni Egyetem Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdálkodási Kar Kertészettudományi Intézetének 

Kitüntetésben részesültek 
vezetője, egyetemi docens, a FruitVeB Magyar Zöldség-Gyümölcs 
szakmaközi szervezet és Terméktanács elnöke.

Magyar Bronz Érdemkereszt polgári tagozat kitüntetésben 
részesült Darai Gyula, a Debreceni Egyetem Műszaki Kar 
Járműmérnöki és Mechatronikai Intézet Villamosmérnöki és 
Mechatronikai Tanszékének tanszéki mérnöke.

Nagy István agrárminiszter az Életfa Emlékplakett Ezüst 
fokozatát adta át Sárvári Mihálynak, a DE Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar professor 
emeritusának az agrár-felsőoktatásban, a növénytermesztés 
területén végzett kiváló oktatási, oktatásszervezési és kutató-
munkájáért, valamint a növénytudomány terén elért kimagasló 
eredményeiért.

A Vajdahunyad várában rendezett ünnepségen az Életfa Em-
lékplakett Bronz fokozata elismerést vehette át Vágó Imre, a DE 
Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási 
Kar   nyugalmazott egyetemi docense az agrokémia diszciplína 
területén végzett kimagasló oktatási tevékenységéért, hazai és 
nemzetközi szinten elismert oktató- és kutatómunkájáért.

Karaffa Erzsébet, 
a DE Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi 
és Környezetgazdál-
kodási Kar Élelmi-
szertudományi Inté-
zet egyetemi tanára 
Pro Alimentis Hun-
gariae Díjat kapott a 
több innovációs díjjal 
is kitüntetett Tricho 
Immun készítmény kifejlesztésében és szabadalmaztatásában 
játszott szerepéért, kiváló kutatói és oktatói munkájáért.

Kiemelkedő színvonalú irodalmi – költői, írói, irodalomtör-
ténészi – tevékenységéért nemzeti ünnepünk alkalmából József 
Attila-díjban részesült Goretity József irodalomtörténész, műfor-
dító, a Debreceni Egyetem Bölcsészettudományi Kar szlavisztikai 
Intézet habilitált egyetemi docense.

Jedlik Ányos-díjjal tüntették ki Guttman András okleveles ve-
gyészmérnököt, a kémiai tudomány doktorát, a Pannon Egyetem 
Transzlációs Glikomika Kutatócsoport és a Debreceni Egyetem 
Horváth Csaba Elválasztástudományi Laboratórium vezetőjét. 
Kutatási területe nagy teljesítményű kapilláris elektroforézis 
rendszerek fejlesztése és alkalmazása fehérje és glikánbiomarkerek 
felfedezéséhez. Az általa kidolgozott cserélhető gélek, amelyek ka-
pilláris elektroforézis alapú DNs-szekvenálásra, duplaszálú DNs 
molekulák analízisére és fehérjeanalízisre alkalmazhatók, nagyban 
hozzájárultak a Human Genome Project megvalósításához.

Környe Község Díszpolgára címet vehetett át március 15-én 
Novák-Gselmann Eszter, a DE Természettudományi és Techno-
lógiai Kar Matematikai Intézet Analízis Tanszék egyetemi docense 
a matematika több területén országos és nemzetközi szinten elis-
mert tudományos munkásságának, kiemelkedő kutatói, egyetemi 
oktató munkájának elismeréseként.

Sajtóközpont,
fotó: MTI / KIM / Agrárminisztérium
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Ismét megrendezték az Erasmus 
Student Network magyarországi 
szervezetének országos közgyűlé-
sét, 2024. március 2-ai kezdéssel. Az 
eseményt évente háromszor tartják 
meg különböző helyi szekciók, melyet 
ezúttal a Debreceni Egyetem Külügyi 
Bizottságának szervezésével tudtak 
megvalósítani. 

A gyűlések közül ez egy igazán markáns 
rendezvény, hiszen nem csupán a fontos 
események reprezentálása történik formai 
keretek között, hanem ekkor választják meg 
a következő mandátumra a tisztségviselőket. 
A vendégek érkezése után Korsós Blanka, 
az EsN Hungary elnöke nyitotta meg az 
eseményt. A fókuszban most a szavazás állt, 
melynek első lépése volt a szavazatszámláló 
bizottság, valamint az Agenda elfogadása.

Külföldi vendégek előadásai gazdagították 
a gyűlést, köztük: Ausztria, Horvátország, 

Az idei általános felvételi eljárásban is kiemelkedő eredményt 
ért el a Debreceni Egyetem. Csaknem tízezren jelölték meg első 
helyen az intézményt, ezzel továbbra is az ország legnépszerűbb 
vidéki egyetemének számít. Ebben az évben is a Gazdaságtudo-
mányi Kar és a Bölcsészettudományi Kar szakjaira jelentkeztek 
a legtöbben.

Az elmúlt évek egyik legjobb jelentkezési adatait produkálta a 
felvételi során a Debreceni Egyetem. Az elsőhelyes jelentkezők 
száma 9950, összességében pedig az összes felvételiző mintegy 37 
ezer jelentkezését könyvelheti el az intézmény. A Debreceni Egye-
tem ezzel megőrizte élvonalbeli pozícióját a hazai felsőoktatási 
intézmények között. A mostani eredmény többek között annak is 
köszönhető, hogy a DE egyedülállóan széles képzési portfólióval 
rendelkezik, a felvételizők számára vonzó az intézményben elér-
hető nemzetközi környezet, a külföldi tanulmányi lehetőségek, 
a pezsgő hallgatói élet, és természetesen a piacképes diploma.

Bartha Elek, a Debreceni Egyetem oktatási rektorhelyettese 
a jelentkezési adatok kapcsán elmondta, hogy az idei általános 
felvételi eljárás is jól sikerült az intézmény számára, a jelentkezési 
számok azt tükrözik, hogy eredményes volt a DE beiskolázási 
stratégiája. 

– A tavalyi kiugró évhez képest országosan valamelyest csökkent 
a jelentkezők száma, ezt a tendenciát követik a DE-re jelentkezők 
adatai is, de az utóbbi öt év jelentkezési számait meghaladja a 
mostani eredmény. Továbbra is az ország második legnépszerűbb 
egyeteme a debreceni. Ez alapján elmondható, hogy ezúttal is egy 
stabil, kedvező eredményt sikerült elérnünk.

A 2024-es általános felvételi eljárásban első helyen a legtöbben, 
2049-en a Gazdaságtudományi Kart választották. Ezt követi a Böl-

Felvételi: a legjobbak 
között a DE 

csészettudományi Kar (1484), az Egészségtudományi Kar (1220), 
a Gyermeknevelési és Gyógypedagógiai Kar (1001), az Állam- és 
Jogtudományi Kar (774), a Természettudományi és Technológiai 
Kar (725), valamint a Műszaki Kar (718).

A Debreceni Egyetem által meghirdetett képzések közül első 
helyen legtöbben az ápolás és betegellátás (781), a pszichológia 
(484), a jogász (460), az általános orvos (388), a kereskedelem és 
marketing (351), valamint az óvodapedagógus (328) szakokra 
jelentkeztek.

A felvételi során nappali tagozaton alap- és osztatlan képzésekre 
összesen 23 ezer 389 jelentkezést nyújtottak be, mesterképzésre 
1489-et, felsőoktatási szakképzésre 797-et. Az állami ösztöndíjas 
képzéseken (minden tagozatot figyelembe véve) összesen 27 ezer 
342 jelentkezés érkezett a DE-re. 

Az egyetemek először dönthettek saját hatáskörben a megszerez-
hető 500 pontból 100 pont odaítéléséről, emellett az intézményekre 
bízták a felvételi tantárgyak kiválasztását, és szabadon határozhattak 
arról is, hogy kötelezővé teszik-e az emelt szintű érettségit.

A felvételizőknek július 10-ig van lehetőségük a hiánypótlásra, a 
felvételi ponthatárokat pedig a tervek szerint július 24-én hozzák 
nyilvánosságra. A felsőoktatási intézmények július 31-ig értesítik 
a jelentkezőket arról, hogy felvételt nyertek-e az általuk megjelölt 
képzésekre.

Sajtóközpont – BZ

Franciaország, Lettország, Lengyelország, 
románia, valamint szlovákia küldöttei 
által. Beszámolóik minden szempontból 
valódi élményeket, saját célokat, valamint 
a már elért eredményeket prezentáltak a 
közönség felé. 

Az első napirendi pontok egyike volt, 
hogy az EsN jelenlegi vezetősége beszámolt 
az elmúlt hónapokban végzett munkájuk-
ról. A bizottság idén lesz 20 éves, ami azt 
jelenti, hogy közel ennyi éve tagja a szer-

Fókuszban az Erasmus
vezetnek, hiszen rendkívül hasonló célokat 
és tevékenységet képviselnek. 

„Húsz éve dolgozunk azon, hogy az 
ideérkező cserediákok életét segítsük, és 
igyekszünk kivenni a részünket az EsN 
dolgaiból is” – nyilatkozta Zágonyi Abigél, a 
DEHÖK Külügyi Bizottság elnöke. Az évek 
során vendégül láttak számos nemzetközi 
konferenciát, melynek hatalmas sikerét a 
pozitív visszajelzések által is látni lehet. 
A debreceni szekció országos szinten is 
kiemelkedik abban, hogy mennyire ben-
sőséges kapcsolatot ápolnak a Hallgatói 
Önkormányzattal, valamint a Nemzetközi 
Irodával is. Mindezen felül rengeteg tá-
mogatást kapnak mindkét részről, amelyet 
teljes mértékben a programokra fordíta-
nak, ami által sikeres és magas színvonalú 
rendezvények megtartását biztosítják a 
hallgatók számára.

Dér Amarilla, DEHDK PR- és Sajtóiroda, 
fotó: Kovács Roland 
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Tizenegyedik alkalommal szervezte meg a DEHÖK Kör-
nyezetvédelmi Bizottság az Egyetemi Madárgyűrűzést 
február 27-én az Országh László sétányon.

A 2014 óta minden évben megrendezésre kerülő „Egyetemi 
Madárgyűrűzés” elnevezésű programunk célja az volt, hogy 
kicsit kiszakítsuk a négy fal közül az egyetemi hallgatókat, ezzel 
is kipihenve a vizsgaidőszakot, illetve hogy nemcsak velük, de a 
debreceni lakosokkal is közelebbről megismertethessük a környe-
zetükben megjelenő, az etetők körül felbukkanó madarakat, ezzel 
is felhívva a védelmükre a figyelmet. Ez a program már több éve az 
egyik közkedvelt eseményünk, így minden évben nagy örömmel 
szervezzük meg nektek. Idén is 9 és 12 óra között, akinek volt egy 
kevés szabadideje, kilátogatott az eseményre, az Egyetem térre, 
a Főépület és az Élettudományi Központ (ÉTK) között található 
országh László sétányra. Ez alkalommal is rendkívül sok volt az 
érdeklődő, két óvodás és egy iskolás csoport, illetve több debreceni 
lakos és egyetemi hallgató is testközelből ismerkedhetett meg a 
madarakkal.

A környezeti nevelés eszköze
A madárgyűrűzés a környezeti nevelés egyik kiváló eszköze, 

hiszen rendkívül széles skálán már a kisebb gyermekektől, akár az 
óvodásoktól kezdve egészen az idősekig fel lehet vele hívni a kör-
nyezet és természet védelmére a figyelmet. Azáltal, hogy a gyerekek 
már kiskorban megismerkednek közelebbről a madarakkal, kevésbé 
fognak félni tőlük, kötődni kezdenek hozzájuk, így a későbbiekben 
jobban odafigyelnek rájuk. Mindezek mellett pedig nem csak a 
gyerekek, hanem minden korosztály közelebb kerülhet ezáltal a 
természethez és a madarak különleges világához, valamint sok új 
ismeretet szerezhet a környezetükben élő madárfajokról, illetve a 
madárgyűrűzés folyamatáról, fontosságáról.

A madárgyűrűzés
A madárgyűrűzés egy nagyon régre visszanyúló, egyedi jelölésen 

alapuló madárvonulás-kutató módszer, amely hazánkban Herman 
ottó nevéhez kötődik, és az 1900-as évek elején vette kezdetét. 
Ennek során a madarakat az etetők elé kifeszített függönyhálók 
segítségével befogják, belehelyezik őket egy vászonzsákba, majd 
felhelyezik a bal lábukra az egyedi azonosítóval ellátott fém jelölő-
gyűrűt. Ettől kezdve pedig fontos információval fognak szolgálni 

a későbbi megfigyelésük, befogásuk 
vagy kézre kerülésük során a ván-
dorlásukról, a fajok állományválto-
zásáról, helyi mozgásukról, vonulási 
útvonalaikról. 

Azonban ezt a feladatot csak az 
a személy végezheti, aki madár-
gyűrűző vizsgával rendelkezik. 
Hazánkban jelenleg mindössze 429 
vizsgázott madárgyűrűző van, akik 
évente több mint 230 ezer madarat 
gyűrűznek meg. Idén az egyetemi 
madárgyűrűzést ismét a DE MÉK 
Természetvédelmi Állattani és 
Vadgazdálkodási Tanszék tanszékvezetője dr. Juhász Lajos egye-
temi docens vezette. Az országh László sétány melletti, illetve 
a Botanikus Kertben kifeszített hálókban összesen 67 madarat, 
köztük széncinegét, fenyvescinegét, kék cinegét, csuszkát, csízet 
és zöldikét sikerült ez évben meggyűrűzni és róluk adatokat 
felvenni, úgymint a tömeget, kort és az ivart. A felvett adatok 
egy madárgyűrűzési terepnaplóban lettek rögzítve, ahol továbbá 
feljegyzésre került a gyűrűzés helyszíne és dátuma, valamint a 
madár befogásának időpontja. Ezek az adatok a későbbiek során 
egy országos online központi rendszerbe kerülnek be, ahonnan már 
könnyebben feldolgozhatóak, és a szakemberek számára elérhetőek 
lesznek a további kutatások elősegítéséhez. Az adatok feljegyzését 
követően, az elengedés előtt a bátrabbak pedig a madarakat is 
megsimogathatták.

Egy kis kikapcsolódás
A programra érkezőknek évek óta meleg teával készülünk, me-

lyet saját bögréjükben fogyaszthatnak el az érdeklődők, mivel az 
esemény meghirdetésekor erre külön felhívjuk a figyelmet, ezzel is 
ösztönözve a környezettudatosságra az embereket. Mindemellett 
idén is segítségünkre volt a Természettár, akik izgalmas játékokkal, 
illetve a Magyar Madártani és Természetvédelmi Egyesület Hajdú-
Bihar Megyei Helyi Csoportja, akik pedig gyönyörű kitűzőkkel, 
könyvjelzőkkel és szórólapokkal készültek az ide látogatóknak.

Köszönjük mindenkinek, aki eljött, reméljük, jól éreztétek ma-
gatokat! A következő programunkon találkozunk!

Írta és fotózta: Hajdu Noémi bizottsági tag,
címlapfotó: Treszkai Eszter, DEHDK PR- és Sajtóiroda

XI. Egyetemi Madárgyűrűzés
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Szerintünk olvasóink többségének gőze sincs arról, hogy 
most egy Presser Gábor és Sztevanovity Dusán által írt 
dalból idéztünk. Igaz, a zenészlegenda nem lép fel az idei 
Campus Fesztiválon, de rajta kívül sok más előadóval 
találkozhatunk majd július 24. és 28. között. 

Figyelem! Állatbarátok előnyben! Itt lesz a RüHÖS FOXI is, 
természetesen csak szigorú állatorvosi vizsgálat után állhat majd 
színpadra. Mielőtt bárki felháborodna, nyilván csak viccelünk, 
hiszen kedves zenészemberek alkotják ezt a furcsa nevű csapatot. 
A kilencvenes évek nagy részében – sőt még a kétezresek elején 
is – kikerülhetetlen hazai banda volt a Heaven street seven. Meg-
szűnésük után a tagok szanaszét spricceltek, sokan közülük azóta 
is alkotnak, ki szólóban, ki különböző formációkban. Az énekes, 
szűcs Krisztián sok más projekt mellett futtatja ezt is. Alternatív 
punk rockot játszanak, amolyan minden mindegy attitűddel. Ha 
nehéz ez alapján belőni őket, javaslom az 555 című daluk klipjét, s 
mindjárt derengeni kezd valami. 2017-ben alakultak, de közbejött 
a világjárvány, meg persze az, hogy a tagok ezer más dologgal is 
foglalkoznak. Mindez nem kedvezett annak, hogy alaposabban 
megismerjék őket az emberek. szűcs Krisztián (Fox Fox) mellett 
Baksa soós Attila (skystep Fox) valamint Horváth Kristóf (sam 
Fox) és Vazul Császár (Kaiser Fox) alkotják a zenekart. Már két 
nagylemezük is megjelent, 2017-ben a Minőségi Üzenet, 2020-ban 
pedig a Wellness Oratorium. Nem ők a slágerlisták meglovaglói, de 
nem is akarnak azok lenni, kíváncsiak vagyunk, milyen lesz, hogyan 
szólal meg ez az öntörvényű produkció élőben.

Ha már Presser nem lesz itt az egykori LGT-ből, jön a gitáros, 
aki a hetvenes évek közepén, Bartha Tamás gitáros disszidálása 
után csatlakozott a mára legendává vált csapathoz. Természete-
sen KARÁCSONy JÁNOSról van szó, aki még hetven fölött is 
olyan energiával teli, lendületes koncerteket ad, ami sok fiatalabb 

„Ezt egy életen át kell játszani”

zenésznek is dicsőségére válna. Ha valaki, akkor ő tényleg élő 
bizonyítéka annak, hogy rockot tolni nem korfüggő. Érdekes, hogy 
míg a műfaj korai éveiben egy harmincadik életévén túli zenész 
papának számított, mára teljesen okés, ha hetven-nyolcvan körüli 
arcok tolják a színpadon. Nyilván ez annak is köszönhető, hogy 
a könnyűzenére fogékony közönség tagjai sem lettek fiatalabbak, 
együtt öregedtek kedvenceikkel. A Campus Fesztivál bevallott 
célja, hogy minden korosztály megtalálhassa a maga kedvenceit 
a kínálatban. Akik szeretik Karácsony James líraisággal alaposan 
beoltott muzsikáját, azok biztosan örömmel üdvözlik majd őt és 
zenekarát. Örökifjúságának titkát így fogalmazta meg: „Akkor tudsz 
kortalan lenni, ha meghaladod a megszokott utakat.” rugalmassá-
gának, zenei alázatának tanúi lehettünk akkor is, amikor részt vett 
a Dalfutár című sorozat egyik dalának elkészítésében. Így érdemes 
zenélni, mindent beleadva, pozitívan és nyitottan állva újabb és 
újabb kihívások elé. 

Az art-rock kedvelői biztosan nagy örömmel fogadják majd az 
ESTI KORNÉL zenekart. Az, hogy egy csapat irodalmi figuráról 
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nevezi el magát, már eleve jelzi az általuk járni kívánt utat. Kosz-
tolányi örökbecsű hőse az önmagát kereső, a világ felfedezésének 
mámorában égő, egyszerre vidám és örökké szomorú fiatalság 
képviselője. A Lázár tesók – akik ezen a néven futtatnak egy oldalági 
projektet is –, Ágoston és Domokos által alapított csapat úgy lett 
évről évre népszerűbb, hogy nem tepertek görcsösen a sikerért. A 
névválasztásról Domokos így beszélt: „Borzasztó ötleteink voltak az 
alakuláskor, ami a nevet illeti. Teljes letargiában voltunk: hogyan lesz 
ebből zenekar, ha még normális nevet sem tudunk találni magunk-
nak? Végül Veres Imre javasolta az Esti Kornélt, pont akkor tanultuk 
Kosztolányit. Aztán mindannyian el is olvastuk a könyvet, ha már 
egyszer ez a nevünk, ugye. És rájöttünk, azon túl, hogy nagyon jól 
hangzik ez a két szó egymás után, a csávó, Esti Kornél, a karakter, a 
jellem abszolút »ráhúzható« arra, amit mi csinálunk.” Ilyen kaliberű 
társulatoknál szokás azt mondani, hogy egy nagyobb és egészsége-
sebb könnyűzenei piacon igazi sztárok lennének. Tudjuk, hogy a 
magyarországi lehetőségek normális klubhálózat, a szűk piac és a 
közönség némileg tudatosnak tűnő butítása miatt finoman szólva 
is korlátozottak. Az Esti Kornél megtalálta helyét így is, és azon 
bandák közé tartozik, amelyek túl tudtak lépni a belterjes fővárosi 
szcénán. Ezt bizonyítja tavaszi turnéjuk is, meg az, hogy állandó 
szereplői lettek a hazai fesztiváloknak. Manapság nem ritka, hogy 
egy-egy friss előadó pár hónap vagy egy év alatt rakétaként star-
tolva lesz közönségkedvenc. Az Esti Kornél viszont még 2006-ban 
indult, amikor az akkori tagok a gimnázium padjait koptatták, és 
az azóta eltelt idő alatt érett megkerülhetetlen zenekarrá. Nem csak 
irodalmároknak ajánlott őket megnézni és meghallgatni.

A kereskedelmi tévékben futó, tehetségkutatónak titulált mű-
sorok évek óta egyre inkább megosztják az embereket. Az idősek, 
akik az egykor nagy sikerrel vetített Ki Mit Tud? című műsoron 
szocializálódtak, kiakadnak azon, hogyan manipulálják a részt-
vevőket bemutató kisfilmek, bejátszások segítségével a nézőket. 
Kétségtelen, hogy úgy tűnik, a tehetséget sok esetben felülírja a 
történet, ami egyes szereplők mögött áll. A műsorok alkotói képesek 
szimpatikusabbá tenni egyes versenyzőket, míg másokat kevésbé 

kedvező színben állítanak be. Nem volt még olyan régen, hogy ne 
emlékezhetnénk az egyik első ilyen jellegű szériára. A Megasztár – és 
ez nem csak a mindent megszépítő emlékeknek köszönhető – még 
egy emberarcúbb műsor volt, ahol talán többet számított az, ki ho-
gyan tud énekelni. Ebben a műsorban tűnt fel RúZSA MAGDI, aki 
azóta befutott pályájával alaposan rácáfolt a kétkedők károgására. 
Tudatosan és aprólékosan építette fel karrierjét, olyannyira, hogy 
még az anyaságról sem mondott le, két éve hármasikrei születtek. 
Hopp, és már megint beköszön Presser Gábor, hiszen az énekesnő 
több alkalommal is együttműködött az örökifjú zeneszerzővel, 
legjobb dalait neki köszönheti. rúzsa Magdi, ha kell, lágy, ha kell, 
karcos énekhangjával az érzelmek és hangulatok olyan sokszínű 
skáláját képes felvonultatni, mint kevesen a magyar popszíntéren. 
Ehhez jön még eredendően kedves személyisége, és máris egy 
szerethető előadó áll előttünk. A nagyívű melódiák szerelmeseinek 
kötelező megnézni őt a Campus Fesztiválon. 

Ha figyeljük a tendenciát, vaknak kell lennünk ahhoz, hogy ne 
lássuk, süketnek, hogy ne halljuk, a legfiatalabb zenefogyasztó réteg 
tagjai nem a gitáralapú rockra gerjednek manapság. Egyértelműen a 
rapalapú, nyelvi- és szójátékokra épülő dumálós cuccok a menők. A 
2022-ben feltűnt – az idén az MVM Dómot is megtöltő – POGÁNy 
INDULó a magabiztosan nyomuló új generáció hangját hozza el 
a fesztiválra. A szegedről induló szirmai Marci nem csinál semmi 
különöset, csak épp őszintén fogalmazza meg azokat a dilemmákat, 
amelyek egy mostanában felnövő srácot foglalkoztatnak. Hiába 
fanyalognak a klasszikus rockon nevelkedők, akik elfelejtik azt, 
hogy ugyanígy nyavalyogtak és kiáltottak farkast az akkori idősek a 
Beatles vagy a stones indulásakor. A Pogány Induló-klipekben nincs 
nagy truváj, egy vékonydongájú nyikhaj a spanokkal körülvéve 
nyomja, nyögi, kiáltja a világba azt, ami foglalkoztatja. Őszintének 
tűnik, de persze esetében is felbukkantak már megmondóemberek, 
akik szerint a rendezett családi körülmények közül érkezett előadó 
gengszterpóza csak amolyan felvett szerep. (Ez talán valamiféle ma-
gyar sajátosság? A hazai zenetörténetben otthonosan mozgó arcok 
Ganxsta Zolee indulását idézhetik fel. A gengszter rap alapvető 
szimbolikájával operáló Zolee egy belvárosi, alapjában véve kon-
szolidált családban nőtt fel. Ennek fényében nála is cseppet felvett 
póznak tűnt az a figura, akit dalaiban alakított.) Mi jelen esetben 
sem vágyunk a döntőbíró szerepére, az kétségtelen, hogy egy igazán 
releváns, a mai történéseket keresetlen szavakkal tolmácsoló előadót 
láthatunk és hallhatunk majd, ha adunk neki egy esélyt.

Ennyi mára, de ne szaladjatok fel a fára, semáshová, maradja-
tok velünk, tartsuk a kapcsolatot, és legközelebb újabb nevekkel 
érkezünk! Üdv!

Fonaszi-Mekasz István
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Március 13-án újból az Állam- és Jogtudományi Kar hallgatóival 
telt meg az egyetem Főépülete. Immáron hatodik alkalommal 
ünnepelték a jogi asszisztens, igazságügyi igazgatási és jogász 
szakon tanulókat. A nagyszabású rendezvény megnyitását köve-
tően prof. dr. szikora Veronika dékán asszony köszöntő beszéde 

Színpompás díszek, vörös szőnyeg, maszkok. Impozáns 
karnevállá alakult át a Klinika Egyetemi klubja március 
7-én a TTK Szakok éjszakáján. 

A bulinak helyet adó térre rá se lehetett ismerni. A bejáratot 
elhagyva vörös szőnyeg díszítette a padlót, a plafonra függesztett 
lufik sokasága pedig megidézte az olasz város monumentális 
eseményét. Idén másodjára rendezték meg a szakok éjszakáját, 
ami már tavaly is hatalmas sikert aratott más tematikával, ám a 
szervezők ezen alkalommal is kitettek magukért, így a várva várt 
telt ház már a nyitási órákban megvalósulni látszott. 

A tavalyi évhez hasonlóan ezúttal is készültek hazai különleges-
ségekkel. Különböző borokat kóstolhattak a résztvevők a Tokaji és 
a Csopaki borvidék felhozatalából, emellett hazánk legfinomabb 
párlataival is kedveskedtek a rendezvény szervezői, köztük Nád-
udvari sándor, az est házigazdája. 

Külön kiemelendő, hogy nemcsak hallgatók jelentek meg nagy 
számmal, de számos PhD-hallgató és egyetemi oktató is részt vett 
az eseményen. 

„Annak kifejezetten örülünk, hogy 20 oktató van itt. Ez egy 
nagyon jó lehetőség arra, hogy megismerkedjenek a tanárok és 
hallgatók. A cél a szakok közti kapcsolat erősítése, amit különböző 

Ismét joghallgatókkal telt meg a Főépület

Karneváli éjszaka a TTK-val

tematikus játékokkal és sörponggal igyekeztünk megvalósítani” – 
nyilatkozta Kovács Patrik, a Természettudományi és Technológiai 
Kar Hallgatói Önkormányzatának elnöke.

Éjfélre a maszkok lehulltak, a fények villódzó színjátéka betöl-
tötte a teret, és az éjszaka további részét a Loving Arms formáció 
zenéje szinesítette, akik feledhetetlen bulit varázsoltak. 

Dér Amarilla, DEHDK PR- és Sajtóiroda, fotó: Treszkai Eszter 

következett, melyben kitért az esemény fontosságára, a hallgatók 
jövőbeli hivatásának jelentőségére. 

A korábbi szokásokat megőrizve idén is átadásra kerültek 
különféle díjak, mind az oktatók, mind a hallgatók számára. A 
díjak átadását követően a szakok egy-egy képviselője is köszön-
tötte beszédében a jelenlévőket. A beszédeket az est leginkább 
várt része követte: a „felezős” és végzős hallgatók jutalmazása. A 
tanulmányaik felénél járó hallgatók oklevélben, míg a tanulmá-
nyaikat befejezők egy egyéni, az ÁJK-hoz köthető pecsétgyűrű-
ben részesültek. A már alapvetően jó hangulatú estét a bőséges 
vacsora, s az azt követő események koronázták meg. Az est várva 
várt vendége Dévényi Tibor, mindenki Tibi bácsija szórakoztatta 
hajnalig a fergeteges partin részt vevő hallgatókat!

Puskás Marcell, DEHDK PR- és Sajtóiroda, 
fotó: Czombos Bence, Halóka István
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Debrecen utcáin sétálva a jól ismert nevezetességek 
mellett lépten-nyomon helytörténeti érdekességekbe 
botlunk. Ha kellően nyitott szemmel járunk, a város egy 
olyan dimenziója tárul fel előttünk, ami új megvilágításba 
helyezi a Debrecenről eddig kialakított képünket. Fedezd 
fel velünk Debrecen kevésbé ismert arcát, rejtett értékeit 
egy rendhagyó, virtuális városnéző sétán!

A debreceni belváros egyik legdinamikusabban fejlődő köztere a 
Dósa nádor tér. Az elmúlt években látványos megújuláson átesett 
terület első látásra talán nem tűnik a város legizgalmasabb részé-
nek, pedig hosszú múltra tekint vissza, és rengeteg helytörténeti 
érdekességet rejt. 

Pár évvel ezelőtt még hatalmas belvárosi parkolóként funkcionált 
a Dósa nádor tér, ahol szinte lehetetlen volt úgy átmenni egyik 
oldalról a másikra, hogy ne keresztezze utunkat egy tolató autó 
vagy egy kanyarodó busz. Nagyszüleink korosztálya talán arra is 
halványan emlékszik még, amikor kenyérpiac működött a téren, 
és Dósa nádor helyett Dégenfeld, majd Tótfalusi térnek hívták. Ha 
mindez már csak halvány emlék, vagy egyáltalán nem ismert, arra 
biztosan mindenki emlékszik, hogy a tér 2020. augusztus 20-ra 
nyerte el mai formáját, azaz a Csapó utcai sétálóövezettel összenyitva 
egy olyan, zöld szigetekkel, virágágyásokkal, padokkal és vízjátékkal 
színesített közösségi tér lett, ahol nemcsak sétálni, pihenni jó, de 
ami időről időre, így például a virágkarnevál és a karácsonyi vásár 
idején, fesztiválhangulattal telik meg.

Mielőtt a tér nevezetes épületeit vennénk sorba, merthogy van 
belőlük bőven, érdemes azzal kezdeni, hogy ki is volt Dósa nádor. 
Foglalkozását tekintve katona és hadvezér, az interregnum idején 
Károly róbert híve, seregeinek egyik vezére, amiért cserébe egy 
időben erdélyi vajda, majd nádor is volt. Ő a 13. századtól a 15. 
század elejéig birtokos Debreceni család legnevezetesebb tagja, aki 
örökölt és szerzett birtokait Debrecen körül egyesítette, és Debrecent 
gazdasági központtá tette.

A Dósa nádor tér elmúlt kétszáz évéről számos érdekességet 
tudunk, hiszen ezek az évszázadok a helytörténészek által is jól 
dokumentáltak. Az is ismert tény, hogy Debrecen belvárosában, ha 
bárhol leásunk, a mélyben jó eséllyel találunk értékes régészeti lele-
teket, hiszen a pusztító tűvészeknek és a folyamatos átépítéseknek, 
feltöltéseknek köszönhetően az elmúlt évszázadok maradványai 
egymásra rakódtak a földben. Nem véletlen, hogy a Dósa nádor 
térhez kapcsolódik az elmúlt évek egyik legizgalmasabb régészeti 
feltárása. Itt tárták fel 2022-ben az első debreceni ferences kolos-
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tort, pontosabban a kolostor temetőjének egy részét. Helytörténeti 
kutatók már a 20. század elején említették, hogy a régi városi istálló 
és magtár helyén állhatott a ferences kolostor, aminek falai még egy 
1950-es években készült és a Déri Múzeum fotótárában őrzött fotón 
is jól kivehetők. Bár a kolostor alapfalai ezek szerint a múlt század 
közepén még álltak, a kolostor épülete sajnos nem kutatható, mivel 
ráépítették az Ady Endre Gimnáziumot, amit ma már egy nagy 
épületkomplexum választ el a Dósa nádor tértől. 

A mai teret 1824-ben alakították ki, és sokáig Dégenfeld térnek, 
majd a 20. század közepétől Tótfalusi térnek nevezték. Az Eu-
rópa-szerte vásárairól híres Debrecen egyik legnyüzsgőbb piaca 
működött itt sokáig. Az 1900-as évek elején is még több mint száz 
vassátor állt a téren öt sorba rendezve, ahol azonos vagy legalábbis 
rokon szakmák képviselői csoportosultak. Megvolt a helye a főtt és 
sült húsokat, kolbászt, hurkát, szalonnát árusítóknak, a kenyérsütő, 
pereces és mézeskalácsos asszonyoknak, a főzelékeseknek, a fűsze-
reseknek, és a többinek. Forró nyári napokon a sátrak fölé ponyvát 
feszítettek ki, alatta sejtelmesen szűrődött a napfény. Míg nappal 
hatalmas volt a nyüzsgés a téren, esténként már korántsem volt 
ennyire barátságos környék, a kivilágítatlan sikátorokban gyanús 
alakok kószáltak, de titkos légyottok rendszeres helyszíne is volt. A 
jól ismert vásári portékák, élelmiszerek mellett természetesen más 
árucikkeket is lehetett itt kapni. A MÁV debreceni igazgatóságának 
otthont adó Bek–Degenfeld–Tisza-palotában fehérnemű- és divat-
áruüzlet működött, a közelben volt üveg- és porcelánkereskedés és 
fűszerüzlet, ahol kávét is mértek.

Az 1930-ban épült Tisza-palota a Dósa nádor tér legszebb épülete, 
igaz, annak csak hátoldala néz a térre, főbejárata a Piac utca felől nyí-
lik, üzlethelyiségek azonban minden a négy utcafronton találhatók 
benne. A teret egy másik patinás épület uralja, a Csapó utca felőli 
sarkán álló, 1904-ben épült úgynevezett Wolff-palota, ami jelenleg a 
Hajdú-bihari Napló szerkesztőségének ad otthont. Ennek az épület-
nek a földszintjén szintén üzletek működtek, felsőbb emeletén pedig 
lakásokat adtak bérbe régen. A Wolff-palotával szemben, a Csapó 
utca másik sarkán szintén üzletek működtek régen, sőt, még ma 
is, igaz, a régi épületeket már több évtizede elbontották, helyükön 
új társasházak épültek. A sarkon álló négyszintes, árkádos lakóház 
mellett áll az úgynevezett Lindenfeld-ház, aminek ikonikus üzlete 
a debreceniek által csak Parasztboltnak becézett 131. számú vas-
műszaki bolt, ahova ha betérünk, egy igazi időkapszulában találjuk 
magunkat, hiszen a bolt berendezése, hangulata ma is olyan, mint 
az előző évszázadban.

A Dósa nádor tér kevésbé feltűnő, ám irodalomtörténeti szem-
pontból megkerülhetetlen nevezetessége a Debrecen-Nagyváradi 
Értesítő egykori szerkesztőségének otthont adó puritán homlokzatú 
épület a 7. szám alatt. Ma már csak emléktábla figyelmezteti arra a 
járókelőt, hogy az 1843 és 1902 között itt működő szerkesztőségben 
többek között Ady Endre és Móricz Zsigmond is megfordult. 

A szerkesztőség épülete mellett, a tér közepén 2020. augusztus 
20-án egy szobrot is avattak. A fekete gránittalapzaton álló alkotás 
szent István királyt ábrázolja. A régi Városháza rekonstrukciójának 
részeként kialakított, Kossuth utcára nyíló mélygarázs előtt egy 
újabb kis teresedés jött létre a Dósa nádor téren belül, ami a szoborra 
utalva ma már a szent István park nevet viseli. Itt található Med-
gyessy Ferenc Mackós-kútja, az épületek mellett talán az egyetlen 
olyan elem a téren, ami a felújítás előtt is ott állt.

Erdei Nóra
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ZölDEbbítő

„Zöldebbnek” lenni  és „zöldebben” élni sosem késő. 
Egyetemistaként is hasznos dolgokat tudunk tenni 
a Földünk megóvásának érdekében. Pár apró változtatás 
a mindennapi életünkben is már nagy előrelépés lehet. 

Engedjétek meg, hogy megosszam veletek, hogy én mire 
figyelek a mindennapjaimban:

Ételvásárlás:  legtöbbször a helyi piacon szoktam, helyi 
termelőktől, szezonális gyümölcsöt vagy zöldséget. De akár te 
magad is megtermesztheted a Közösségi Kertünkben a napi 
betevő falatot. Egyéb élelmiszerek beszerzésénél figyelek arra, 
hogy a csomagolása újrahasznosítható legyen, illetve mindig 
viszek magammal vászonszatyrot, de ha elfelejtem, a megvett 
papírzacskót később másra újra felhasználom.

Közlekedés: Szerencsére a közeledő jó idő megengedi azt, 
hogy akár kerékpárral is lehessen gyorsan és biztonságosan 
közlekedni Debrecenben. Ugyanígy a legtöbb távot sétálva 
is meg lehet tenni, ezzel is mellőzve a felesleges üzemanyag- 
kibocsátást. Nem utolsósorban a tömegközlekedési eszközök 
használata is jó megoldás lehet.

Higiéniás termékek vásárlása: odafigyelek, hogy a termék 
minél természetesebb összetevőkből álljon, és lehetőleg 
újrahasznosítható csomagolása legyen. A szilárd sampon, azt 
gondolom, hogy egy olyan termék, ami nagyon hasznos ilyen 
szempontból is. Szappanoknál, tisztítószereknél is már egyre 
több helyen van lehetőség tárolóinkat újratölteni. Vattapama-
csok helyett fennmaradt anyagokból újrahasznosított sminkle-
mosó korongot , amit mosás után mindig újra tudok használni. 
tisztítószer alternatívaként pedig citromsavat használok.

Ruhavásárlás: Second hand boltban szoktam vásárolni, és 

szerencsére Debrecen bővelkedik ezekben a helyekben, ahol 
gyakran bukkanok én is kincsekre. leginkább a Csapó utca 
környékét ajánlom, de persze máshol is vannak még a városban.

Palackozott ásványvíz helyett csapvizet iszok, kulacsba töltve.
Sajnos nem tudok mindent csomagolásmentesen meg-

vásárolni, de arra odafigyelek, hogy minden hulladékomat 
szelektíven gyűjtöm.

törekszem az energiatakarékosságra. Nem folyatom feles-
legesen a vizet. Szárítót se használok, hiszen napsütéses idő-
ben a jó levegőn is megszáradnak a kimosott ruhák. minden 
elektronikai eszközt kihúzok a konnektorból, amikor éppen 
nem használom őket. Ha nem tartózkodok a szobában, akkor 
lekapcsolom a villanyt. 

Én is igyekszek minden nap fejlődni és egyénileg cselekedni, 
hogy a minket körülvevő csodás természet minél tovább meg-
maradjon számunkra. tégy te is egy próbát, mert szerintem 
apró változással is érhetünk el nagy eredményt.

Írta: KOVÁCS JOHANNA bizottsági tag
Kép forrása: pixabay.com

5 egyszerű zöld tipp Tőlünk Neked!
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ZölDEbbítő

A lakosság körében messze a legismertebb és legszélesebb 
körben végzett madárvédelmi tevékenység a madáretetés. 

Az etetési időszak a fagyok végleges megszűnéséig, akár április 
közepéig is tarthat. A kora tavaszi időszakban a rovarvilág éledése 
miatt a rovarevő madarak száma az etetők körül csökken vagy ezek 
a fajok akár teljesen el is tűnhetnek, miközben a magevők nagyobb 
számban jelennek meg. Az utolsó hónapban ezért érdemes növelni 
az aprómagvak arányát az eleségkeverékekben, ezzel kedvezve 
a magevő fajoknak. Almát továbbra is adhatunk a madaraknak.

A madárbarátok számára a madáritató működtetése nagyon 
fontos feladat. megfelel erre a célra egy nagy méretű műanyag 
virágalátét, ahová rendszeresen járhatnak inni és fürdőzni. 

A madarak egy része a vízfürdő mellett rendszeresen porfür-
dőzik is. mivel egyre kevesebb helyük és lehetőségük van erre, 
ezért érdemes kihelyeznünk egy virágláda-alátétben finom földet 
vagy homokot. Ezzel biztosíthatjuk számukra a külső élősködőktől 
való megszabadulást.

Helyezzünk ki madárodúkat! A mesterséges odúk egyik 
legnagyobb előnye, hogy a madarak nagyfokú alkalmazkodóké-
pességének köszönhetően nemcsak fákon, hanem szinte bárhol 
elhelyezhetők. Az odúk típusairól és kihelyezéséről, valamint a 
„madárbarát kert” programról bővebben a magyar madártani és 
természetvédelmi Egyesület honlapján tájékozódhattok (www.
mme.hu).

A madárbarát kert tavaszi teendői
Avagy mit tehetünk tollas barátainkért a tavaszi időszakban?

A tavaszi időszakban segíthetjük a madarakat fészekanyagok 
kihelyezésével. Fészeképítő-anyagnak száraz növényi szálakat 
és mohát is felkínálhatunk, a kutyát tartó madárbarátok a kike-
félt kutyaszőrt nagyobb csomókba összekötve több helyre is 
kirakhatják.

A lakott területek élővilága a változatos élőhelykínálatnak kö-
szönhetően rendkívül gazdag. márciusban és áprilisban ajánlott 
bokrok és fák ültetése, amelyek táplálkozó-, búvó-, pihenő- és 
szaporodóhelyet is biztosítanak a madarak és más állatok szá-
mára.

Írta: SZTREHÁRSZKI LILI bizottsági elnök
Fotók: Orbán Zoltán

Az édesvízkészletünk drasztikusan csökken, miközben a globá-
lis vízfogyasztás exponenciálisan növekszik. Egy átlagos magyar 
háztartás naponta körülbelül 120-150 liter vizet használ fel, amely 
ivásra, mosásra, fürdésre és egyéb háztartási tevékenységekre 
szolgál. Világszerte a vállalatok és erőművek óriási mennyiségű 
vizet fogyasztanak. A vízerőművek nagy mennyiségű vizet hasz-
nálnak fel az energia termeléséhez, míg az ipari üzemek jelentős 
vízmennyiséget igényelnek folyamataikhoz, például hűtéshez 
vagy gyártáshoz. Ezáltal az iparágak is jelentős terhet jelentenek 
az édesvízforrásokra. Az édesvízkészlet csökkenése összetett 
probléma, melyet még súlyosbít a klímaváltozás és az éghajlati 
rendszer átalakulása. A jégmezők olvadása, a csapadék szélsőséges 
eloszlása és az erózió mind hozzájárulnak a vízkészletek csökke-

néséhez. A fenntartható vízgazdálkodás egyik alapja a szennyvíz 
újrahasznosítása. A szennyvíztisztító rendszerek komplex folya-
matokat alkalmaznak a szennyezőanyagok eltávolítására a vízből. 
Ezek a folyamatok magukban foglalják a mechanikai, biológiai és 
kémiai eljárásokat, amelyek segítségével eltávolítják a szerves és 
szervetlen szennyezőanyagokat, valamint a mikroorganizmusokat. 
Azután a tisztított vizet különböző módon lehet újrahasznosítani. 
A tisztított vizet ipari célokra, például hűtővízként vagy gyártási 
folyamatokban való felhasználásra lehet használni, ezzel is csök-
kentve az édesvízfogyasztást. Az egyik legizgalmasabb lehetőség 
az ivóvíz előállítása a tisztított szennyvízből. Bár ez technikailag 
kihívást jelent, a fejlett víztisztítási eljárások lehetővé teszik, hogy 
a szennyvizet biztonságos és ízletes ivóvízzé alakítsák át, így még 
inkább maximalizálva a vízforrások felhasználását. Összességében 
a szennyvíz újrahasznosítása kritikus szerepet játszik a fenntartható 
vízgazdálkodásban és a környezetvédelemben. 

Az édesvízkészlet véges erőforrás, amelynek megőrzése és 
fenntartható felhasználása mindenki felelőssége. Ha nem teszünk 
lépéseket az édesvízforrások védelmére és fenntartható felhaszná-
lására, a jövőben súlyos problémákkal kell majd szembenéznünk a 
vízhiány és az ökoszisztémák károsodása miatt. 

Írta: KOVÁCS FLÓRA bizottsági tag
Kép forrása: https://greendex.hu/ne-legyunk-finnyasak-az-

ujrahasznositott-szennyviz-ivasaval-kapcsolatban/ 

Édesvízkészletünk (újra)felhasználása
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Szent Jakab katedrális, Sibenik – Ölveti László felvétele

Pajti Ildikó verse:

Létezni

Mit is jelent a létezés…
A létezés az, mikor boldogságtól túlfűtve hemperegsz a zöld fűbe, és elnémul a világ.
Majd felnézel a kék égre, s eszedbe jut emléke mindannak, mi történt veled. 
Felvillanak jók, s rosszak, téged ez az, ami bosszant, hát a kérdést feltéve választ kapsz 
mindenre. 
„Éltem-e én eddig igazán? Vagy az érzés csak kitalált és semmi sem valódi.”

Megszűnik a néma világ, lelked sikoltozva kiált: „Istenem mi tévő legyek?”
Válaszra várva, nyugodtan dőlj hátra, hisz csak ennyit tehetsz. 
Vársz, míg előtör az érzés, ez az a furcsa bizsergés, mely átjárja egész testedet.
Idővel rádöbbensz ez teljesen más, s végül kimondod: „Ez csak ámítás”-mely nem okoz 
örömet. 
Keresed-kutatod, míg meg nem találod, gondolod így lesz helyes, míg rá nem jössz, hogy 
mindez felesleges.

Nem akarsz már egyebet tenni, csak a fűből felkelni, de rájössz, már nem lehet. 
Magába szívott téged, létezésed már egy bélyeg, melyet nem tudsz leszedni. 
Hiába kaparod, próbálod feltépni, mint régi seb, ez is elkezd vérezni, s egyre jobban fáj. 
Fáj a létezés és annak tudata, hogy tán soha nem lesz semmi haszna mindannak, mit teszel.
Mit jelent létezni? Így illik kérdezni, ám válasz nem jön sehonnan.

Gondolkozol magadban, míg végül fáradtan, elalszol a zöld fűben. 
Mire felébredsz éjjel lesz, ezernyi csillagban a szem elvesz, de te nem kelsz fel.
Csak fekszel a hideg éjszakában, s tűnődsz magadban: „Miért nem tudok nem létezni?”
Már nem is emlékszik rád senki, hisz eddig sem tudtál létezni, s most nem is teszed. 
Felkelnél már, de nem lehet, hirtelen tested megremeg, mert nem is a fűben feküdtél, hisz te 
sosem léteztél.
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Újabb filmes kurzusokkal és rendszeres filmklubeseményekkel 
bővült 2024 tavaszi félévétől a Debreceni Egyetem Bölcsészettu-
dományi Karán működő Művészeti Központ kurzuskínálata. A 
kurzusok többsége közös vállalkozás a Művészeti Központ partner 
intézményével, a Nemzeti Filmintézettel, valamint az egyetemen 
belüli más intézetekkel és tanszékekkel, mint például a Konfuciusz 
Intézettel, a Filozófia Intézettel és az olasz Tanszékkel. 

2023-tól már szabadon választható kurzusként is látogatható a 
Nemzeti Filmintézet, a Debreceni Egyetem Egyetemi és Nemzeti 
Könyvtár (DEENK) és a DE-BTK Művészeti Központ közös, 
kéthetente jelentkező filmklubeseménye, „régi és új; fejezetek 
a magyar film történetéből”. 2024 februárjában pedig elindult 
ennek angol nyelvű változata is, a „Hungarian film and culture”, 
melyet a nyelvet gyakorolni vágyók és a külföldi diákok egyaránt 
látogathatnak. A régebbi és újabb magyar filmeket ezen alkalmak 
során angol felirattal vetítjük, a vetítést követő bevezető előadások 
és beszélgetések pedig angol nyelven zajlanak. 

A félév során mind a magyar nyelvű, 
mind az angol nyelvű kurzus két-két 
alkalommal vendégül lát alkotókat is. A 
magyar nyelvű filmklub első vendége az 
ebben a félévben két filmben: A játszmá-
ban (Fazakas Péter, 2022) és a Kontrollban 
(Antal Nimród, 2003) is látható Nagy Zsolt 
volt. Az Örkény színház színésze   eddig 
közel 50 kis- és nagyjátékfilmet forgatott, 
A játszma című filmben nyújtott alakításá-
ért a portugáliai Fantasporto Nemzetközi 
Filmfesztiválon megkapta a Legjobb férfi 
főszereplő díját, de feltűnt a Tankcsapda 
szüless meg újra című klipjében is. 

A félév zárásaként A nemzet aranyai című 
dokumentumfilm látható majd, a vetítésre 
ellátogat a film rendezője, Zákonyi s. Tamás 
és a legendás olimpiai bajnok vízilabdacsa-
pat néhány tagja is. Az angol nyelvű kurzus / filmklub vendége 
ebben a félévben az Együtt kezdtük rendezőnője, Kerékgyártó 
Yvonne és a szelíd című film direktora, Csuja László lesz. A 
szemeszter befejeztével a filmklub a DEsZ24 udvarára költözik 
majd, és a meleg nyári estéken kertmozis élményt kínál. A nyári 
hangulathoz mi sem illik jobban, mint a szerelem első vérig, a 

szerelem második vérig és a szerelem utolsó vé-
rig című trilógia Dobray György rendezésében.

A Konfuciusz Intézet Chinese Movie Nights 
elnevezésű angol nyelvű kurzusa évek óta töret-
len népszerűségnek örvend a hallgatók körében, 
idén a kurzust a Konfuciusz Intézet oktatója, 
Kovács László Erik és a DE-BTK Művészeti 
Központ oktatója, dr. Váró Kata Anna tartja 
felváltva. A kurzus a következő félévtől már 
magyar nyelven is elérhető lesz az érdeklődők 
számára. 

Új kezdeményezésnek számít a Művészeti 
Központ és az olasz Tanszék együttműködése, 
melynek eredményeként már nem csak az ola-
szos hallgatók ismerkedhetnek az olasz filmmel 
és kultúrával. Az első órán umberto Eco A 
rózsa neve című regényadaptációt láthatta a 
közönség, vendégelőadóként pedig az olasz 

Tanszék vezetője, prof. dr. Pete László tartott érdekfeszítő előadást 
a résztvevőknek. Hasonló elven működik a Filozófia Intézet és a 
Művészeti Központ által meghirdetett „Film és Irodalom” elne-
vezésű kurzus is, mely szintén számos érdeklődőt vonz. 

Műhelymunka jelleggel indított „Kreatív írás” címen kurzust 
dr. Pólik József, a Filozófia Intézet oktatója, film- és videóklip-
rendező, aki a forgatókönyvírás rejtelmeibe vezeti be a hallgatókat.

Jelenleg több mint 300 hallgató vette fel az említett kurzusokat 
kötelező vagy szabadon választható tárgyként, a szeptembertől 
tovább bővülő kurzuspaletta pedig várhatóan még több itt tanuló 
diák figyelmét kelti majd fel.

A tavaszi félévben újraindul az immár kilenc esztendős múltra 
visszatekintő Bán Imre Kultúratudományi szakkollégium (koráb-
ban Pálffy István Művészettudományi szakkollégium) filmklubja. 
Az elmúlt hat évben a filmklub az Apolló mozival való együtt-
működésnek köszönhetően igazi moziélménnyel, eredeti nyelven 
vetített alkotásokkal, neves vendégelőadókkal és tartalmas beszél-
getésekkel várta az érdeklődőket. Az idei első filmklubesemény 
alkalmával március 13-án Paolo sorrentino 2015-ös vígjátékát, az 
Ifjúságot láthatta a közönség az Apolló mozi soós Imre-termében. 

VKA

Terítéken a film
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Idén immár jubileumi, tizedik alkalommal rendezték meg a 
Budapesti Nemzetközi Dokumentumfilm Fesztivált (BIDF) február 
végén. Az eseményből természetesen a cívisváros sem maradt ki 
– hagyományos módon. A Cinema Cityben valóságos érzelmi és 
mentális hullámvasútra ülhettek fel azok, akik betekintettek a 2023-
as filmidényben legelismertebb dokumentumfilmek repertoárjába. 

A budapesti Mammutban tartott jubileumi BIDF-főeseménynek 
rendre több hazai nagyvárosi „mellékága” is van, így Debrecen-
ben is jó néhányat levetítenek a 
díjnyertes remekművekből. Az 
idei cívisvárosi esemény főszer-
vezője Dámóczi-Pusztai Ákos 
kommunikációs szakember volt, 
aki a Debreceni Egyetem kom-
munikáció- és médiatudomány 
szakon végzett hallgatójaként 
igen mélyen beleásta magát a 
filmszakmába, így méltó helyre 
került a rendezés és koordináció joga. Az esemény bő négy napot 
ölelt fel a Debrecen Pláza ikonikus mozijában. Megannyi téma 
pörgött a mozivásznon a sport szeretetének közösségteremtő erejét 
bemutató filmektől a gyermekjogokon át egészen a magaspolitikáig, 
valamint a háborúk kínzó robajáig. A rendezvény pikantériáját az 
is emeli, hogy nem csupán levetítik ezeket a különleges filmal-
kotásokat, hanem a vetítések után olyan szakmai beszélgetéseket 
is tartanak, amelyekben akár személyes érintettség, filmesztétai 

A Debreceni Egyetemen hosszú évekre visszanyúló, igen nagy 
hagyománya van a szakesteknek. A kommunikáció- és média-
tudomány szakos hallgatók ezúttal is megtartották szokásos 
félévkezdő rendezvényüket. 

Különböző bejáratott helyszínek, rutinos „szakestezők” és újon-
cok, akiknek újfent lehetősége nyílt megismerkedni társaikkal, 
a közösség szerves részévé válni, és egy este erejéig kötetlenül 
beszélgetni oktatókkal, hallgatótársakkal – nagyjából így lehetne 
definiálni a médiások ismét színvonalasra sikerült szakestjét, 
amelynek ezúttal is a Baross utcai Malter adott otthont. A rendez-
vény a hagyományokat megőrzendő, médiás témákat, kérdéseket 
felvonultató kvízzel kezdődött, amely agytornán összesen hat 
csapat csaknem nyolcvan játékosa mérte össze lexikális tudását. 
A trivia befejeztével, a győztesek megünneplését követően aztán 
kötetlen beszélgetésekre nyílt lehetőség. 

elemzés vagy globális kérdések is terítékre kerülnek. 
A beszélgetéseken idén olyan közismert személyiségek 
jelentek meg, mint például Dombi Tibor, a DVsC 
klublegendája, Mispál Attila rendező vagy Vona Gábor 
politológus, egykori politikus, publicista. 

A budapesti fesztivál 70 filmjéből és csaknem 200 
vetítéséből összesen 9 film érkezett az Alföld szívébe. Debrecen 
egyik leghozzáértőbb filmszakértőjeként dr. Váró Kata Anna, a DE 
elismert oktatója, filmesztéta is mikrofont ragadott a vetítéseket 
követően, akárcsak dr. Fodor Péter, egyetemi docens. 

Az oldalt írta Barna Marci

Az eseményen természetesen oktatók is jelen voltak, akik 
ezúttal is szívesen válaszoltak egy-egy olyan kérdésre, amelyet 
a hallgatók tantermi keretek közt talán nehezebben mernek fel-
tenni. A bulihangulatot közös tánc, limbó, széles zenei választék 
fokozta. A Malter adottságaiból adódóan a szakest egyszerre nyújt 
teret és lehetőséget a közös partira, amelynek rendre a közösségi 
tér ad otthont, míg a kávézó területén ízletes italok várják a 
vendégeket, illetve azokat, akik a szakesten néhány, csöndesebb 
beszélgetéssel eltöltött percre vágynak. 

Ami a kvízt illeti, természetesen mindenki számára elérhető ez 
a fajta mentális megmérettetés. Ez ugyanis nem csupán a médi-
ások számára adott, hiszen a Bölcsészettudományi Kar Hallgatói 
Önkormányzata rendszeresen minden félévben megrendezi 
az „agyalni” vágyók számára a BTKvízt, amely a tervek szerint 
ezúttal, tavasszal sem marad el. 

A médiások is aktívan kezdték az évet

Dokumentumfilmek ünnepe
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Január közepén 14 fős csapat vágott neki, hogy meg-
mássza Afrika legmagasabb pontját, a Kilimandzsáró 
hegyen lévő 5895 méter magas Uhuru (Szabadság) 
csúcsot. A társaság egy része nyugat-magyarországi, 
nagyobb része debreceni kötődésű. A debreceni csoport 
tagjai között régóta tartó barátságok szövődtek, mely a 
Klinika óvodájától, az egyetem gyakorló gimnáziumán 
keresztül, majd egyetemi évek alatt, végül a munka so-
rán végigkísérte eddigi életüket, s melyben az egyetem 
végig kohéziós erőként működött. 

Egy ilyen nagyszabású projektnél nagyon fontosak az előké-
születek. Az ötlet kipattanása már jó pár éve megtörtént, de a 
közvetlen előkészületek is legalább egy fél évet vettek igénybe. 
A Kilimandzsáró Nemzeti Parkban önállóan nem lehet mászni, 
előre le kell szerződni egy társasággal, amely hegyi vezetőt, sza-
kácsot, hordárokat biztosít az úthoz. sajnos az országban nagy a 
munkanélküliség (hivatalos adatok szerint 10%, helyi kapcsola-
tunk szerint 50%) és a szegénység, így a turizmus nagyon fontos 
megélhetési forma a helyieknek. 

Az iroda célja minél több helyi segéderő alkalmazása. A velük 
történő kapcsolattartás, a nyújtott szolgáltatás és a költségek 
észszerű keretek között való tartása jelentős munkát igényelt. 
Ezenkívül a szükséges oltások beadatása, a repülőjegyek, gyógy-
szerek, felszerelés beszerzése. Mindezek mellett azonban a legfon-
tosabb a fizikális felkészülés. Csak tapasztalt túrázónak érdemes 
belevágni egy ilyen kalandba. A csoportnak voltak 5000 méter fe-
letti csúcsai, illetve egyéb hosszútávú túrateljesítményei. A hegyen 
több, előzetesen nem túl felkészült csapattal lehetett találkozni, 
sajnos nekik nem biztos, hogy jó élmény egy ilyen kirándulás.

A Nemzeti Parkban számos különböző útvonal vezet, a hegy-
mászás teljes időtartama általában 6-8 nap szokott lenni. A csapat 

a 7 napos Lemosho utat választotta, mely a legtöbb természeti 
szépséggel kecsegetett, illetve kellő időt adott az akklimatizáció-
hoz. A nemzeti park ezen oldali (nyugati) bejárata a Lemosho gate, 
mely Moshi városától 2 órányi autóútra van, 2100 méter magasan. 

Az első napi túra az esőerdőben vezet a 2650 méter magasan 
lévő Mkuwa táborig. Az esőerdőben rendkívül buja növényzettel, 
különleges virágokkal, a fákon majmokkal lehet találkozni. A kö-
vetkező napi túra egy hosszabb út után a 3850 méteren lévő shira 
2-ig vezet. A magasság emelkedésével a növényzet ritkul, inkább 
bozótos, ember nagyságú cserjék uralják a képet. Ezt követően 
az útvonal felkapaszkodik 4600 méterig (Lawa tower), majd újra 
visszaereszkedik 3900 méterig (Baranco camp). Ez a szükséges 
magashegyi akklimatizáció része, mely során fokozatosan szokik 
hozzá a szervezet a ritkább levegőhöz. A hegy ezen részén található 
a rendkívül különleges Dendrosenecio Kilimanjari. 

A következő napon újabb emelkedés és ereszkedést követően 
a 3995 méreten lévő Karanga campben lehet sátrazni. Ez már a 
magashegyi „sivatag” vidéke, növényzet nemigen akad, a képet 

Egyetemünk zászlója Afrika tetején
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a vulkanikus formák uralják. A hőmérséklet erősen ingadozik 
annak megfelelően, hogy éppen kisütött a nap vagy beborult az ég. 
A valódi csúcstámadás a 4673 méteren lévő Barafu táborból indul. 
Ide egy rövidebb túra után, már dél körül megérkezik a túrázó. 
Korai ebéd és vacsora után hamar hálózsákba bújik az ember, mert 
a csúcstámadás általában éjfélkor indul. A csapat némi haladékot 
eszközölt, lévén gyorsabban kívánta megtenni a távot. 

Egyik fele a csúcstámadó csapatnak hajnali fél 1-kor, a másik fél 
kettőkor indult. sajnos a csapatot erősen megkínozta a helyi étel, ital, 
illetve a nem megszokott higiéniás viszonyok, így heveny hasme-
néses tünetek mutatkoztak majd' mindenkin. A csúcstámadáshoz 
1200 méteres szintet kellett legyőzni, ami ilyen magasságban sosem 
könnyű, ráadásul ilyen körülmények között különösen embert 
próbáló feladat volt. 

Végül mire felkelt a nap, 12 fő ért fel a csúcsra a csapatból. A 
napfelkelte a vulkáni kráter peremén azonban csodálatos élmény, 
ami minden nehézséget feledtet. A csúcson természetesen elkészül-
nek a fotók, illetve a csapat régi hagyománya szerint a himnusz is 
eléneklésre került. szerencsére az időjárás kegyes volt (tiszta ég, 
szélcsend, –10 C körüli hőmérséklet), de még így is kellemetlen 
lehet ilyen magasságban sok időt tölteni, így hamarosan lefelé 
indult a társaság. Egy rövid pihenőt lehetett tartani a 4600 méteres 
táborban, majd további többórás lefelé menettel újra visszatértek az 
esőerdő zónájába, és 3100 méteren a Mweka táborban éjszakáztak. 
Másnap így már csak pár órás séta maradt a Mweka Gate-ig, mely a 
Nemzeti Park 1640 méteren lévő déli kapuja. A túrát lezárva a csapat 
egyik része még maradt egy 4 napos szafari kirándulásra, másik 
része egy pihenőnapot követően, melyet a városban, a környező 
kávéültetvényeken töltött, hazautazott.

A csapat tagjai: dr. Zsoldos róbert (szervező, a DE Kancellá-
ria, Jogi igazgatóság munkatársa), Kertész Balázs (szervező, az 
Egyetem PhD-hallgatója, a Közgazdasági kar egykori hallgatója, 
a KLTE Gyakorló Gimnáziumának egykori tanulója), dr. szent-
királyi István (a DE szívsebészeti Klinika dolgozója, az egyetem 
egykori hallgatója, a KLTE Gyakorló gimnázium egykori tanu-
lója), dr. Zudor András (a DE Aneszteziológiai Tanszék munka-
társa), dr. szentkirályi Péter (a Fogorvostudományi Kar egykori 
hallgatója, a KLTE Gyakorló gimnázium tanulója, a DEAC Tenisz 
szakosztályának aktív játékosa), dr. Lieli róbert (a Közgazdaságtu-

dományi Kar egykori hallgatója, a KLTE Gyakorló Gimnázium, a 
KLTE Gyakorló általános iskolájának egykori tanulója), Vásárhelyi 
szilárd (a KLTE és az Agrártudományi Kar egykori hallgatója, 
az egyetemi óvoda egykori növendéke), dr. Nádasdy Bence (a 
KLTE Gyakorló Gimnázium egykori tanulója, az egyetemi óvoda 
növendéke), Ferenczi István (a Természettudományi Kar egykori 
hallgatója, az egyetem gyakorló általános iskolájának tanulója), 
okere szilvia, szodoray-Parádi Farkas, Kiss szabolcs, Koppányi 
Zoltán, Kovács Krisztián.

Szentkirályi Péter
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A korrupció fogalma nap mint nap előfordul mind a társa-
sági, mind a politikai és mind a gazdasági életben. A korábbi 
tapasztalataim alapján nagyon sok embert foglalkoztat a témája, 
köztük engem is. Több formát ölthet, beleértve a megvesztegetést, 
a sikkasztást, a csalást és a zsarolást, és a kormányzat bármely 
szintjén vagy a magánszektorban előfordulhat (Morris, 2011). 
szakdolgozatomban azt vizsgáltam, hogy a korrupció csikorgatja 
vagy pedig olajozza a gazdaság fogaskerekeit? Betekintésképp 3 
kulcsfontosságú ábrát mutatok meg, amelyen jól látható, hogy 
milyen hatásmechanizmusokon keresztül hat a korrupció a gaz-
dasági fejlődésre. Én ezeket tartottam a legfontosabbnak a sokféle 
hatás és folyamat közül. Az 1. ábrán az állami költségvetéshez 
kapcsolódó változások és azok gazdasági fejlődést befolyásoló 
hatásmechanizmusa látható.

1. ábra: Korrupció-infláció-gazdasági fejlődés kapcsolata 
(Forrás: saját összeállítás)

A korrupció hatására a kormány kiadásai csökkenni fognak, 
mert kevesebb adóbevétel fog az államhoz beérkezni (Lackó, 
2009), hiszen a kifizetett összegek eltérülnek, nem hivatalos tranz-
akciók mennek végbe. Továbbá ilyenkor jellemző magatartás az, 
hogy a kormány nem fogja fontosnak találni a fejlődést, hiszen 
korrupt környezetben mozog, és várhatóan nem lesz haszna a ki-
adásoknak. Korrupt kormány esetében romlik annak hitelessége, 
megbízhatósága, továbbá elszámoltathatósága is, azonban fontos 
hangsúlyozni azt, hogy kenőpénz által az adminisztrációs és dön-
téshozó folyamatok felgyorsulnak, igénylőjüknek pedig várhatóan 
pozitív kimenetelt kap. Kevesebb adóbevétel úgy okozhat inflációt, 
hogy ha egy kormánynak kevesebb adóbevétele keletkezik, azaz a 
költségvetési hiány növekszik, akkor több pénzt kell kölcsönöznie 
vagy nyomtatnia, hogy finanszírozza a kiadásait.

Ha ez megtörténik, akkor több pénz kerülhet a gazdaságba, 
ez a pénzteremtés pedig növelheti a pénzkínálatot, ami inflációt 
okozhat, ha a kínálati oldal nem tudja kielégíteni az új pénz iránti 
növekvő keresletet. Továbbá, ha az emberek több pénzzel rendel-
keznek, mint korábban, hajlamosak lehetnek többet költeni. Az 
emelkedő fogyasztási kereslet és a növekvő kereslet a termékekre 
és szolgáltatásokra áremelkedést eredményezhet, ami inflációt von 
maga után (Todaro–smith, 2020)

Az infláció hatására, ha az árak általánosan emelkednek, ak-
kor a fogyasztók kevesebb árut és szolgáltatást tudnak vásárolni 
ugyanazért a pénzért. Ez csökkenti a vásárlóerőt, és csökkenhet 
a fogyasztás (uddin–rahman, 2023). Ha a fogyasztás visszaesik, 

A korrupció és a gazdasági fejlődés
kapcsolata

az befolyásolja az üzletek és vállalkozások bevételeit, ami további 
gazdasági lassulást eredményezhet. Az infláció különösen súlyo-
san érintheti az alacsony jövedelmű rétegeket, mivel általában 
nagyobb arányban költenek a mindennapi szükségletekre. 

Az átlagos inflációs ráta fenntartható módon általában nem 
gátolja jelentősen a gazdasági növekedést, de ha az infláció szélső-
ségesen magas vagy instabil, akkor negatív hatásokat gyakorolhat. 
Mint azt látjuk az 1. ábrán, ezek a tényezők a gazdasági növekedést 
befolyásolják, ami direkt módon hat a fejlődésre, mivel szerves 
részét képezi. 

Az FDI az angol „Foreign Direct Investment” kifejezésnek 
felel meg, vagyis külföldi közvetlen beruházásokat jelent. Ez a 
gazdasági fogalom azt takarja, hogy egy vállalkozás vagy egyén 
egy adott országból tőkét invesztál egy másik országban található 
vállalkozásba vagy üzleti tevékenységbe. Az FDI célja általában 
hosszú távú tulajdonosi érdekeltség megszerzése és a vállalkozás 
irányítása vagy befolyásolása (Endrődi–Hegedüs, 2011)

2. ábra: Korrupció-FDI-gazdasági fejlődés kapcsolata 
(Forrás: saját összeállítás)

A 2. ábrán az látható, hogy ha egy országban magas a korrupció 
szintje, a vállalkozások és befektetők aggódhatnak a befektetésük 
biztonsága miatt. A korrupció növeli a pénzügyi és jogi kockáza-
tokat, ami megnehezíti a hosszú távú tervezést és a fenntartható 
üzleti tevékenységet. 

A korrupció növeli az üzleti költségeket is, mivel a vállalko-
zásoknak gyakran kenőpénzeket kell fizetniük, hogy elérjék a 
várt eredményeket a kormány saját cégeivel szemben. Az ilyen 
típusú informális fizetések növelik az üzleti működés költségeit, 
csökkentve ezzel a vállalkozások nyereségét és hatékonyságát. 
Ha a korrupció miatt kedvezményeket vagy előnyöket kapnak 
bizonyos vállalkozások, az igazságos és egyenlő feltételek meg-
szűnnek. Ez versenyhiányhoz vezethet, amely gátolja a piacfej-
lődést és a versenyképességet, illetve a magasabb költségek és a 
kiszámíthatatlanság miatt visszatarthatja a külföldi befektetőket. A 
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korrupció tehát akadályozhatja a hosszú távú gazdasági fejlődést. 
Ha a kormányzati intézmények és a közszolgáltatások korruptak 
és rosszul működnek, akkor az infrastruktúra fejlesztése és a 
közjavak nyújtása is elmaradhat. 

Az intézmények valójában a társadalom által generált játék-
szabályoknak felelnek meg, vagy az emberek által kialakított 
korlátokat jelentik. szabályozzák az emberek egymás közti 
cserekapcsolatra, üzletre, kommunikációra irányuló törekvéseit, 
legyenek azok akár politikaiak, akár gazdaságiak (North, 1990).

A korrupció elleni küzdelem és az intézmények megerősítése 
fontos tényező a fenntartható társadalmi fejlődés és a demokrati-
kus kormányzás előmozdításában (lásd 3. ábra). Az átláthatóság, 
a számadás és a felelősségre vonás kulcsfontosságú elemek az 
intézmények és a korrupció közötti kapcsolat javításában. A jog-
államiság és az erős intézmények elősegítik a hatékony ellenőrzést 
és büntetést, míg a társadalmi részvétel, a polgári aktivizmus és 
a média szerepe segít az intézmények elszámoltathatóságának 
biztosításában.

3. ábra: Korrupció-intézmények-gazdasági fejlődés kapcsolata 
(Forrás: saját összeállítás)

Miután annyi szó esett a korrupció negatív hatásairól a gaz-
daságra, áttérhetünk a pozitív szerepére is, amelyről azonban 
igen csekély információ áll rendelkezésünkre. A korrupció egyes 
kutatók és elméletek szerint (Borlea et al. (2017), Huang, 2016, 
Mauro 1995, rose-Ackerman – Palifka 2016), lehet néhány 
esetben pozitív hatással is, tehát nem csak nehezítheti, hanem 
néha megkönnyítheti a fejlődést, megolajozhatja a gazdaság 
fogaskerekeit. 

Bizonyos szituációkban a korrupció hozzájárulhat a piacok 
rugalmasságához és alkalmazkodóképességének javulásához. A 
korrupció révén vállalkozások, cégek vagy egyének könnyebben 
áthidalhatják a bürokratikus akadályokat és adminisztratív terhe-
ket, amelyek lassíthatják vagy korlátozhatják a gazdasági tevékeny-
séget. A korrupció lehetőséget nyújthat a gyorsabb ügyintézésre, 
engedélyek megszerzésére, és bürokratikus eljárások elkerülésére. 
Ez növelheti a piacok rugalmasságát, és gyorsabb reagálást tesz 
lehetővé a gazdasági környezet változásaira. A korrupció kap-
csolatai és hálózatai révén információk áramolhatnak a piacokon 
belül. A vállalkozások könnyebben hozzáférhetnek ezekhez, például 
a várható változásokról, gazdasági politikákról, versenytársakról 
stb. Ez a gyorsabb információáramlás segíthet a piaci szereplőknek 
alkalmazkodni a változó környezethez és a gazdasági kihívásokhoz. 
A korrupció lehetővé tehet rugalmasabb és alkalmazkodóképesebb 
üzleti megállapodásokat is. A vállalkozások vagy piaci szereplők 
könnyebben köthetnek üzleti szerződéseket, mert a korrupciós 
hálózatok révén hozzáférhetnek olyan erőforrásokhoz, kapcso-
latokhoz vagy előnyökhöz, amelyek hozzájárulhatnak az üzleti 

sikerhez. Ez növelheti a piaci rugalmasságot és az üzleti tevé-
kenységek alkalmazkodóképességét. (Mauro 1995)

A korrupció néhány pillanatnyi előnyt vagy hasznot talán 
hozhat bizonyos egyének vagy csoportok számára, de a negatív 
hatásai általában súlyosabbak, és hosszú távon károsak lehetnek. 
Korrupció esetén az emberek gyakran megveszik a magasabb 
rangú hivatalnokokat vagy intézményeket, hogy az ügyeiket gyor-
sabban és egyszerűbben rendezhessék. Ez azonban torzíthatja a 
piaci versenyt, és káros hatással lehet a gazdaságra hosszú távon. 
A korrupció révén bizonyos egyének vagy csoportok jelentős 
politikai vagy gazdasági befolyáshoz juthatnak, mint pl.: vezetői 
szerep, ami nyilván előnyöket jelenthet számukra. Ez azonban tor-
zítja a demokratikus folyamatokat és a társadalmi igazságosságot. 
Fontos azonban megjegyezni, hogy a korrupció pozitív hatásainak 
elemzése összetett és ellentmondásos kérdés, és a pozitív hatások 
korlátozottak és helyzettől függők lehetnek.
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A Bölcsészettudományi Kar Hallgatói Önkormányzatának 
gondozásában rendezték a Koli Klubban a február 28-i Kocs-
masport Bajnokságot. A résztvevők utána közösen mentek át 
a Nagyerdei stadionba, hogy együtt szurkoljanak a Lokinak a 
Ferencváros elleni kuparangadón. 

Noha nevében BTK-rendezvény volt ez, korántsem kizárólag 
bölcsészhallgatók számára szervezték. Bárki részt vehetett, aki 
előzetesen jelentkezett, hogy megmérettesse magát a csocsó-
asztalnál, a dartstábla előtt vagy épp a sörpongasztaloknál. 
Több mint félszáz résztvevő gyűlt össze, majd kora délután el 
is kezdődtek a csaták – először a sörpongnál, ahol tíz csapat 
szállt harcba a győzelemért, illetve az értékes és ízletes díjért. 
Ahogyan lassan teltek a délutáni órák, jelentős nézősereg 
gyűlt össze a Kolkáv belső termének dartstáblája előtt, illetve 

Jubileumi sorsolást rendeztek a Buzánszky Jenő Lab-
darúgó Egyetemi Kupa tavaszi nyitányán, március 6-án. 
Idén ünnepli a Buzánszky néven futó torna ugyanis a két 
évtizedes fennállását. Ezt a jeles szezont pedig újra több 
mint százhúsz csapat fogja még emlékezetesebbé tenni
a Debreceni Egyetem pályáin. 

superliga, Divízió II, Divízió III, Női Liga – aligha akad olyan 
„sportos” debreceni egyetemista, aki számára ezek ne volnának 
ismerős ligák. Akárcsak egy sinter FC, A-MEN FC, Deportivo 
Nyakonrúglak vagy épp Debreceni Asszonykórus csapatának 
neve. Többek között ezek a legendás alakulatok szerepelnek majd 
tavasszal újra az egyetemi futball országosan egyedülálló kiírásában, 
megannyi újonc gárdával együtt. A debreceni egyetemi, városi 
sportélet kiemelkedő szakemberei végezték a sorsolást, amelynek 
ezúttal ismét a Kazánház adott otthont, telt házzal. A férfi ligákat 
hagyományos úton húzták ki, míg a Női Ligának már-már ha-
gyományszerűen előre adott menetrend alapján állították össze 
a szervezők a lebonyolítását. 

A sorsolást követően is minden a labdarúgásról szólt. Hagyo-
mányteremtő módon élő kvízzel készültek a jelenlévőknek, amely 
kvíz kérdései között a magyar és a nemzetközi futball történelmi 
és jelenkori életével kapcsolatban tudhattak meg érdekes infor-
mációkat, akik helyesen válaszoltak vagy általában részt vettek a 
megmérettetésen. E játék végén szoros végeredménnyel született 

a csocsóasztalon is útjára indult a labda. Annál is inkább volt 
nagy érdeklődés a rendezvény iránt, hogy a szervezők számos 
kedvezménnyel is készültek. Azok a vendégek, akik bemutatták 
egyetemi szektorba szóló meccsjegyüket, féláron fogyaszthattak 
sört, ezzel is melegítve a focihangulatra. Akik pedig pirosban 
vagy bármilyen Loki-öltözékben érkeztek, ingyenes welcome 
drinket kaptak. 

A szoros ütközeteket hozó kocsmasportversenyen végül ki-
alakultak a végeredmények, következett az eredményhirdetés, 
majd a készülődés. Az egyetemi szurkolósereg gyakorlatilag 
teljesen megtöltötte a Nagyerdei stadion D7-D8 szektorait. Bár 
a hangulatra aligha lehetett panasz, rendes játékidőben nem si-
került a Lokinak kiharcolnia a továbbjutást a Magyar Kupában, 
büntetőkkel pedig a vendég fővárosiak tudtak felülkerekedni. 

Buzánszky, BL, buli és még több Buzánszky

Megtelt a Kolkáv, majd az egyetemi szektor is 

meg a győztes. További diadalokból sem volt hiány, hiszen a 
reflektorfényből a csocsóasztalokra is jutott, egy-egy összecsapás 
szünetében pedig a Kazánház pultja, illetve ajándék sör-üdítő állt 
a vendégek rendelkezésére. 

A nagypályás nemzetközi foci rajongói sem maradtak szórako-
zás nélkül. Az óriáskivetítőn ugyanis 9 órától elkezdődött a real 
Madrid és a Lipcse Bajnokok Ligája-derbijének közvetítése. Ennek 
végeztével mintegy levezetésképpen a HALL-ba vezetett sokak 
útja. A tavasznyitó Campus Partyn Jauri állt a dj-pult mögött, 
a lemezlovas sztár zenéi egyetemisták százait mozgatták meg. 

Immár egy feladat maradt: útjára indítani a labdát. 
Az oldalt össszeállította Barna Marci,

fotó: Kovács Roland (DEHDK PR- és Sajtóiroda)  
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A DEAC elsőosztályú férfi jégkorongcsapata március 
legelején zárta az Erste Liga alapszakaszát, ahonnan 
tizenkilenc győzelemmel és huszonöt vereséggel 
– a tabella nyolcadik helyéről – továbbjutottak 
a rájátszásba. Az egyik csapat öt győzelméig tartó 
playoffban a cívisvárosi gárda az alapszakasz első helyén 
végző FTC-Telekom együttesével került össze.

 
A felek az első találkozót a budapesti Tüskecsarnokban játszották 
március 8-án. A hatodik percben vezetést szereztek a házigazdák, 
majd két perccel később LaPorte passzából Kestila bizonyult ered-
ményesnek, ezzel kettőre nőtt a különbség. A DEAC a folytatásban 
igyekezett helyzeteket kialakítani és jól támadtak, de a helyzetek sorra 
kimaradtak. Nagy iramban játszottak a csapatok a második játékrész-
ben, azonban mindkét oldalon pontatlanok voltak a próbálkozások. 
A harmad közepén Mihalik Gergő találatával szépített a DEAC, de 
Nagy Gergő góljával ismét kettőre nőtt a különbség. A Fradi kettős 
emberhátrányban játszott, amit sikerült kivédekeznie, az egyik já-
tékosuk visszatérése után azonban Mihalik András talált be ismét 
a fővárosiak kapujába, majd a DEAC védekezett ki emberhátrányos 
helyzetet a harmad végén. A záró etap feszült hangulatban zajlott, 
Hetényi jól védett, Turcotte és Kozma öt-ötperces kiállítást kaptak. 
A harmad végén Artyom időt kért és levitte Hetényit a DEAC, de 
így sem sikerült megfordítani az állást, 3:2 arányban győzött a Fradi. 

Másnap ismét a Tüskecsarnokban feszültek egymásnak a felek. 
Az előző napi feszültség továbbra is érezhető volt a jégen, a találkozó 
elején záporoztak a kiállítások; előbb Kozma Ferenc, majd Mihalik 
András állt ki, de a DEAC kivédekezte a hátrányt, csapatszinten is 
helyén volt a védelem, és Hetényi is remekelt a kapunkban, azonban 
a helyzeteket nem tudták kihasználni, a harmad gól nélkül zárult. A 
második etap legelején vezetést szerzett a Fradi, és nem is igazán talál-
tuk meg az ellenszert a támadásaikra. Kétgólos Fradi-vezetésnél került 
előnybe a DEAC, ekkor Dobmayer távoli lövésébe Kloz ért bele, ezzel 
egyre csökkent a különbség. Bár Hetényi nagy bravúrokat mutatott 
be a kapunkban, Hrabal beütötte a hazaiak harmadik találatát, majd 
22 másodperccel a harmad vége előtt Marva távoli lövése akadt be a 
DEAC kapujába, ezzel 4:1 lett az állás. Az utolsó harmadban a DEAC 
mindent megtett az egyenlítésért, de nem sikerült élnie a helyzetekkel, 
míg a Fradi tovább növelte a különbséget, végül 6:1-re győztek. 

A harmadik találkozót a Debreceni Jégcsarnokban játszották a 
felek három nappal később. A DEAC-nak itt sem sikerült szépítenie, 
a találkozó első harmadában előnybe került a Fradi, majd végig tartva 
a vezetést 4:1-re győztek a párharcban. 

A másnapi összecsapásnak szintén a Jégcsarnok adott otthont, itt 

Véget ért a szezon

már az volt a tét, hogy a DEAC bent maradjon a bajnokságban, és a 
Fradi ne nyerje meg söpréssel a párharcot. Nagy tempóban kezdődött 
a mérkőzés, 12.13 volt hátra, amikor Dominik Novotny talált be a 
Fradi kapujába, majd Hetényi nagyszerű védéseket mutatott be. A 
második harmad első percében Kozma Ferenc ziccerben megszerezte 
a DEAC második találatát. Fórba került az FTC, de nem sikerült 
szépíteniük. Nem sokáig örülhettünk a kiegészülésnek, Klozt újra 
leküldték, de ezt is sikerült kibekkelni. Kestila a harmad vége felé nagy 
lehetőséget hagyott ki, de Novotny újabb találatával sikerült háromgó-
losra duzzasztani a különbséget. A záró játékrészben elszántan lépett 
jégre a Ferencváros, és bár kétszer sikerült bevarrniuk a korongot a 
DEAC hálójába, a DEAC nem adta könnyen magát, megszerezte első 
győzelmét a párharcban. 

Három nappal később ismét a Tüskecsarnokban találkoztak a csapa-
tok. Hetényi jól védett, és kis idő elteltével a Fradi is elkezdett éledezni, 
de helyén volt a cívisvárosi védelem, végül emberhátrányban fejeztük 
be a 0:0-s első játékrészt. Küzdelmes második harmad következett, 
mindkét csapat sokszor támadta az ellenfél kapuját sikertelenül, végül 
alig négy perccel a játékrész vége előtt Tóth Adrián elé pattant a ko-
rong Hetényiről, Tóth pedig gondolkodás nélkül belőtte azt a DEAC 
kapujába. Mindent megtettek az egyetemisták, hogy szépítsenek az 
utolsó harmadban, Hetényi jól védett, de Farkas észrevette az egyik 
hárítás után kínálkozó alkalmat és közelről belőtte a korongot. 

Erste Liga, rájátszás: 
március 8.: FTC-Telekom – DEAC 3:2 (2:0, 1:2, 0:0) 
március 9.: FTC-Telekom – DEAC 6:1 (0:0, 4:1, 2:0) 

március 12.: DEAC – FTC-Telekom 1:4 (0:1, 1:1, 0:2) 
március 13.: DEAC – FTC-Telekom 3:2 (1:0, 2:0, 0:2) 
március 16.: FTC-Telekom – DEAC 2:0 (0:0, 1:0, 1:0)
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Öt fordulóval az alapszakasz vége előtt az Európa-bajnoki selej-
tezők miatt bő két hét szünet volt az NB I-es kosárlabda- bajnok-
ságban. A DEAC a szünet után március elején az oláh Gábor utcai 
sportcsarnokban fogadta a címvédő Falco-Vulcano Energia KC 
szombathely csapatát. Az egyetemisták a mérkőzés előtt a tabella 
negyedik helyén álltak, a mérkőzés előtt a csapat hivatalos oldalának 
Andjelko Mandics vezetőedző elmondta, hogy „innentől az összes 
csapatnak élet-halál minden mérkőzés”, majd hozzátette, hogy két 
győzelemmel ott lehetnek a célként kitűzött rájátszásban. 

A DEAC nem tudott a legerősebb felállásban pályára lépni, 
Mócsán Bálintnak egy kisebb orvosi beavatkozás miatt ki kellett 
hagynia a találkozót. A Falco címvédőhöz méltón két perc után már 
7-0-ra vezetett, majd a DEAC oldaláról Drenovac és Williamson 
kezdte a pontgyártást, a negyed felénél egyenlítettek is. A padról 
beálló Perl lendületbe hozta a Falcót, akik így négypontos veze-
téssel zárták a negyedet. A második játékrész elején kétjegyűre 
nőtt a vendégek előnye. Az etap vége felé Buljevics és Pot remekelt 
támadásban, 34-41-es állással várták a folytatást a csapatok. A 
nagyszünetet követően mindkét csapat nagy hangsúlyt fektetett 
a védekezésre, végül a vendégek kezdték meg a pontgyártást, is-
mét kétszámjegyűre növelve előnyüket. A DEAC tartotta magát, 
Drenovac és Williamson szállították a pontokat, majd Edwin 
duplázott, 55-45-re módosult ezzel az eredmény. A záró etapban 
mindkét csapat nagyot küzdött, kiélezett volt a mérkőzés, 74-74 
állt a mutatón, amikor lepergett a rendes játékidő, hosszabbítás 
következett. A túlórát Neuwirth triplája nyitotta, a túloldalon Perl 
kezdte gyártani a pontokat, erre Buljevic egy ziccerrel és két bün-
tetővel válaszolt. A DEAC oldaláról Drenovac, míg a vendégektől 
Tiby és Perl szerzett pontokat. Az utolsó egy percben egyenlítésért 
támadhatott a Falco, de Mandics tanítványai jól védekeztek, Hőgye 
büntetője pedig lezárta a találkozót. A 85-81 arányú győzelemmel a 
DEAC megtörte a Falco tizenhétmeccses győzelmi szériáját. 

Egy héttel később a tabella 7. helyén álló Zalakerámia ZTE KK 
együttese érkezett Debrecenbe. Erre a találkozóra sem tudott teljes 
kerettel kiállni a DEAC, Lovro Buljevic egy kisebb sérülés miatt ki-
hagyta a mérkőzést. A mérkőzés elején lassú tempóban, de mindkét 
csapat megkezdte a pontgyártást, de egyik gárda sem tudott ellépni, 
10-14-es zalaegerszegi vezetéssel zárult a negyed. A folytatásban öt 

pontra nőtt a két csapat közti különbség, időt kért a DEAC stábja. A 
ZTE ellen ellenére továbbra is eredményesen támadt, és bár Tadics 
és Williamson hozta az egyetemistáknak a pontokat, ona Embo 
visszaszerezte a vendégek előnyét, ezért Mandics ismét magához 
hívta csapatát, végül Keller pontszerzésére Tadics válaszolt, 22-33-
as állással várták a fordulást a csapatok. A harmadik etapban rövid 
zárkózást követően még jobban ellépett a ZTE, tizenhat pontos 
különbségnél Mandics újra időt kért. Drenovac és Mócsán hozta a 
pontokat, de a zalaiak is észnél voltak, így maradt a tizenhat pontos 
differenciál. A záró játékrészben a ZTE törte meg a kosárcsendet, 
tartva a magabiztos vezetést. Az utolsó öt percben sikerült tizen-
egyre csökkenteni a különbséget, de utána Paige és ostojic távoli 
dobásaival nehéz helyzetbe került a DEAC. Neuwirth triplájával és 
Tadics középtávolijával szépítettek az egyetemisták, ennek ellenére 
tizenöt pontos, 51-66 arányú vendéggyőzelemmel zárult a találkozó. 

Március 16-án a tabella második helyén álló, hazai pályán veretlen 
Arconic-Alba Fehérvár otthonába látogatott a DEAC, akik végre 
teljes kerettel tudtak részt venni a találkozón. rögtön a kezdés után 
vezetést szereztek a hazaiak, négy perc után már kétszámjegyű volt 
a különbség. Mandics időt kért, ezután Drenovac és Williamson 
léptek elő támadásban, de a Fehérvár tartotta a tíz pont körüli 
különbséget. A játékrész vége felé Buljevic szállt be, az ő kosaraival 
zárkóztak a cívisvárosiak, Vojvoda pontszerzése után 25-17-es 
Alba-vezetéssel ért véget a negyed. Nagy iramban folytatódott a 
mérkőzés, ebből a DEAC jött ki jobban, két pontra csökkentették 
a különbséget, majd a negyed közepénél összejött az egyenlítés is. 
Ekkor kért időt az Alba, ezután mindkét oldalon jöttek a kosarak, 
végül roberts vezetésével megint elléptek a hazaiak, 46-40-es szé-
kesfehérvári vezetéssel zárult az első félidő. A harmadik negyedben 
gyorsan tízpontosra növelte előnyét az Alba. Időt kért a DEAC és 
rendezték a sorokat, de védekezésben akadtak problémák, így állan-
dósult a kétszámjegyű különbség, a játékrész 59-75-ös állással zárult. 
Az utolsó negyedben Edwin és Drenovac vette a hátára a DEAC-ot, 
de minden kísérletükre válaszoltak a hazaiak. Négy perccel a vége 
előtt Vojvoda és roberts szereztek pontokat az Albának, a mérkőzés 
végül 101-81 arányú Alba-győzelemmel ért véget, a DEAC először 
kapott száz pontnál többet a szezonban. A hátralevő két bajnokin 
még mindenképpen kell egy győzelem a legjobb nyolcba kerüléshez. 
A DEAC március 23-án hazai pályán fogadja a Budapesti Honvéd 
csapatát, az alapszakasz utolsó fordulójában – március 30-án – pedig 
az sZTE szedeák otthonába látogatnak. 

forrás: deac.hu

Még nem dőlt el a legjobb nyolcba jutás 
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